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Sola čebelarjenja Anton Janša  pri CZS, 
potreba, usmeritev in poslanstvo?
Anton G rebenšek, andragoški svetovalec v Soli čebelarjenja Anton Janša  pri CZS Brdo pri Lukovici

Eno leto prizadevanj za vzpostavitev delovanja Šole 
čebelarjenja Anton Janša pri CZS (v nadaljevanju šola) 
je za nami, zato menim, da je vredno zapisati nekaj 
besed o nam enu, vsebinski in organizacijski zasnovi 
šole.

Najprej o  značilnostih šole. Teh ni m ogoče prim er
jati z značilnostmi šol v javnem sistemu izobraževanja. 
Primerjave, ki so v praksi zelo pogoste, ne dajejo prave 
slike, am pak kažejo Šolo čebelarjenja Anton Janša pri 
CZS v popačeni podobi.

Šola vključuje celovitejše program e izobraževanja, 
usposabljanja in izpopolnjevanja (v nadaljevanju 
IZUIZ), usm erjene v pridobivanje in razvoj zmožnosti 
za čebelarjenje (kom petenc) Programi so  oblikovani po  
metodologiji, ki velja za program e poklicnega in 
strokovnega izobraževanja. Vsebine programov pa so 
strukturirane in sistematizirane v posam ezne pro
gram ske sklope (m odule) in iz njih izpeljane tematske 
sklope (m odularne enote) in tem e po področjih uspo
sabljanja. Tako oblikovani program i in vsebine 
omogočajo prožno organizacijo in izvajanje izobraže
vanja, usposabljanja in izpopolnjevanja čebelarjev vseh 
starosti in za različne obsege čebelarjenja. Zaradi te 
značilnosti dela šole ni m ogoče izenačevati z drugimi 
oblikami izobraževanja, usposabljanja in izpopolnje
vanja.

Iz opisanega okvira je lahko spoznati prizadevanje, 
da bi šola v prihodnje zadovoljevala potrebe tistih 
čebelarjev, ki vstopajo v svet čebelarjenja, in tudi tistih, 
ki si želijo pridobiti širše in bolj poglobljeno znanje ter 
večje zmožnosti za čebelarjenje. Tako znanje pa je 
mogoče pridobiti le z načrtnim in načrtovanim, razvoj
no usmerjenim izobraževanjem in usposabljanjem, ki je 
m ogoče le, če so vsebine ustrezno sistematizirane. To 
pom eni, da so vsebine programov zasnovane na 
razvojnih usmeritvah čebelarstva ter na zmožnostih 
udeležencev za učenje. Zato so programi šole nara
vnani na potrebe čebelarjev vseh za daljše obdobje 
čebelarjenja; sledim o torej načelu vseživljenjskega 
učenja.

Poglavitna vsebinska urejenost je oblikovana v treh 
sklopih:

a) prvi sklop obsega po trebno znanje o  čebelji 
družini, ..................

b) drugi je nam enjen p r id o b iv a n »  in razvw » 
zmožnosti za uspešno rejo č e b e l , l |u « , t , t * k 5 ]

c) tretji pa pridobivanju in razvoju znanj za uspešno, 
ekonom ično in tržno usm erjeno čebelarjenje.

Če želi čebelar pridobiti javno dokazilo o svojih 
zm ožnostih za čebelarjenje (kom petencah), se prijavi v 
javni postopek (zakonsko urejeni) za preverjanje znanj 
in pridobitev nacionalne poklicne kvalifikacije v 
obsegu in na način, kot to določajo poklicni standardi 
in katalogi standardov znanj. Če svoje znanje dokaže s 
predpisanim i dokazili in neposrednim  preverjanjem 
pred posebno  komisijo, mu ta izda listino -  cerifikat o 
nacionalni poklicni kvalifikaciji. Za vse opravljeno izo
braževanje, usposabljanje in izpopolnjevanje, ki si ga 
udeleženec pridobi v šoli, mu ta izdaja potrdila o 
opravljenem program u šole, ki izkazujejo njegovo 
usposobljenost (in delno zm ožnost za čebelarjenje) za 
do ločen  izsek čebelarskih opravil. Vse te delne 
zmožnosti predstavi v zbirni mapi komisiji za preve
rjanje in izdajo certifakta.

Delo Šole čebelarjenja bom o usmerjali v širši sloven
ski in m ednarodni prostor izobraževanja, usposabljanja 
in izpopolnjevanja v skladu z novimi zakoni oziroma 
dopolnitvami zakonov s tega področja, ki so  že v par
lam entarnem  postopku, zlasti z Zakonom  o  poklicnem 
in srednjem  izobraževanju, Zakonom  o nacionalnih 
poklicnih kvalifikacijah in Zakonom  o izobraževanju 
odraslih. Tej usmeritvi bo  sledila tudi prihodnja orga
niziranost izobraževanja, usposabljanja in izpopolnje
vanja pri Čebelarski zvezi Slovenije.

Gornje besede sem nam enil boljšemu razumevanju 
prizadevanja za boljše izobraževanje, vpeto v sodobne 
tokove vseživljenjskega učenja. Dobri rezultati tega 
učenja so najprej po trebn i slovenskim  čebelam , 
strokovnem u ravnanju s čebelami ter ekonom ičnem u 
čebelarjenju. Razmišljanje o  tem  in prvi rezultati so že 
opazni v Programu ukrepov na področju čebelarstva v 
Republiki Sloveniji v letih 2005 — 2007 ter v izdatni 
podpori Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano ter sofinanciranju iz skladov Evropske unije.

Čeprav na koncu tega zapisa, pa vendarle ne naza
dnje, gre zahvala vsem 180 čebelarkam  in čebelarjem, 
ki so že v prvem, zelo težavnem  letu delovanja šole, 
zaupali na novo nastajajočemu načinu pridobivanja 
znanj in čebelarskih spretnosti.

Vsem čebelarjem  sporočam o, da bo več o delu šole 
v letu 2006/2007 objavljeno v prihodnji številki 
Slovenskega čebelarja.
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Čebelarjeva opravila v AZ-panju 
v septem bru
Boris Seražin -  Rakek

V začetku avgusta se je začela nova 
čebelarska sezona. Za zdaj je pri čebe
lah opravljena večina dela. Varoe smo 
julija in avgusta pravilno zatirali, in če 
smo delo dobro opravili, zdaj s tem zaje
davcem ni posebnih težav. Na 
območjih, na katerih ni poletne paše, so 

čebele bolj ali manj že nakrmljene.
Idealno stanje je, če ima v začetku septembra družina 

vsaj 15 kg medu oziroma polno plodišče in če ima med 
medom nekaj satov zalege. Idealno pa je, če je zalege več 
kot 4 sate. Med mora biti primeren za prezimovanje čebel.

Torej je to v splošnem sladkor ali med svetle vrste. Vse 
temne vrste medu imajo več mineralov, to pa obremenju
je črevesje čebel in spomladi velikokrat povzroči grižo. Ta 
bolezen po navadi ni usodna, vendar skupaj z nosemo 
lahko uniči družine.

Za ta čas je nujna velika količina medu, saj ob veliki 
zalogi hrane matice zalegajo še dolgo v jesen, če zaloge 
ni, pa zaleganje zgodaj prekinejo. Zanimivo je, da družine 
presežke hrane vedno spremenijo v čebeljo zalego, torej 
so družine v začetku zime toliko močnejše, kolikor prej in 
več jih nakrmimo, hkrati pa ne pustijo prevelike zaloge 
hrane v panju.

Vendar tako idealno stanje zaradi številnih vzrokov 
skoraj ne obstaja. Najpogostejši razlog, da je stanje 
drugačno, je avgustovsko medenje gozda, morda, kar je še 
slabše, pa tudi še septembrsko. V tem primeru imamo 
lahko v panju tudi 15 kg za prezimovanje povsem 
neprimernega medu. Če smo hkrati naredili še napako pri 
zatiranju varoj, imamo resen problem. Kaj narediti, da 
bodo čebele kljub temu uspešno prezimile?

Sam najprej iztočim med. To naredim zelo natančno, 
tako da iz panja iztočim ves med, ki ga lahko. Veliko pis
cev, ki ne čebelarijo v gozdovih, to sicer odločno odsve
tuje, ker po njihovem mnenju sladkorna raztopina uničuje 
čebele. Mnenja o tem so deljena, sam pa sem prepričan, 
da mana iz gozda povzroči čebelam veliko več škode kot 
sladkorna raztopina. V panjih tako ostane nekaj satov (tri, 
morda štiri), v katerih je čebelja zalega z vencem medu, 
vse drugo pa stočim.

Pri točenju se velikokrat pojavi problem ropanja čebel, 
ki je sicer značilen za celotno obdobje po kostanjevi paši. 
Takrat moramo točiti tako, da ne spodbujamo ropov. 
Eden izmed nujnih ukrepov pred točenjem je, da že zju
traj, preden sploh začnemo točiti, žrela vseh panjev v 
čebelnjaku pripremo na 2 cm širine. S tem slabim druži

nam omogočimo, da se branijo pred napadalkami, 
močnim pa preprečimo, da bi preveč hitro izletavale. S 
tem je napad na šibkejše družine počasnejši. Tako priprte 
družine pustimo vsaj do konca zimskega krmljenja, 
nobene škode pa ni, če tako ostane do pomladi. Edini 
problem, ki se lahko pojavi pozimi, je, da je zračenje pre
slabo in da se zato v panju zadržuje vlaga. Posledica tega 
je, da satje napade plesen. Ta problem lahko razmeroma 
preprosto rešimo tako, da panj zadaj zapažimo s penasto 
gumo (brez lesenih vrat).

V tem obdobju ropov skoraj ni mogoče ustaviti, zato 
jih je nujno preprečiti. Na podlagi svojih izkušenj lahko z 
gotovostjo trdim, da je za večino ropov odgovoren čebe
lar, ki so mu čebele izropale panje, le redkokdaj pa čebe
lar, čigar čebele so ropale. Kot sem že omenil, je primeren 
ukrep proti ropanju preventivno priprtje čebel. Če pa se 
rop že pojavi, moramo ropani panj vsaj do večera zapreti, 
potem pa ugotoviti, zakaj se je to zgodilo. Če je panj brez 
matice, ga moramo izprazniti. Pri tem ni problem med, ki 
ga čebele odnesejo, temveč to, da čebele, ko izropajo prvi 
panj, nadaljujejo svoj roparski pohod pri njegovem naj- 
slabšem sosedu in tako naprej. Pri ropanju slabijo vse 
družine, tako tiste, ki so oropane, kot tiste, katerih čebele 
ropajo. Če čebelar ne ukrepa dovolj hitro, je na koncu 
čebelnjak lahko prazen — tudi če pri ropu ne sodeluje
jo čebele drugih čebelarjev. V najhujših primerih je dobro 
zapreti celoten čebelnjak in počakati, da se čebele umiri
jo. V tem primeru panje odpremo šele tik pred večerom, 
da se vanje lahko vrnejo čebele, ki so ostale zunaj.

Ob točenju gnezdo premestim v medišče, kjer čebele 
prezimujem. Ob eno steno po navadi dam en še nikoli 
zaležen deviški sat, potem pa enega ali dva lepo izdelana 
prazna sata do satov z zalego. Zalego postavim tako, da 
so družine v dveh sosednjih panjih skupaj, do druge 
stene pa je izdelano satje. Pri tem presodim, koliko 
neprimernega medu je med zalego. Če so sati z zalego 
lepo zaleženi in je tega medu malo, potem dam sate z 
zalego skupaj, če pa so bolj ali manj polni medu in skoraj 
brez zalege, potem dam med zalego prazno, čim manjkrat 
zaleženo satje. S tako postavitvijo dosežem, da ima druži
na v sredini gnezda majhno količino za prezimovanje 
neprimernega medu in dovolj prostora za shranjevanje 
sladkorja, s katerim jo bom krmil v prihodnjem obdobju.

Matično rešetko je dobro odstraniti in jo nadomestiti z 
lesonitom, ki bo zaprl odprtino. Ker je s tem zelo veliko 
dela, jih sam zadnja leta prezimujem ob odprti matični 
rešetki, ki jo skoraj v celoti zaprem šele 1. marca, ko pod



njo postavim tanko trdo plastično ploščo. V njej sta dve 
odprtini s premerom 30 mm, ki čebelam omogočata pre
hod v plodišče. Panj zaprem s ploščo, in to tako, da jo 
postavim kar na sate plodišča.

Še nikoli zaležen deviški sat je ob steni panja zato, da 
matica med krmljenjem vanj ne zalega in tudi čebele vanj 
ne nosijo rade medu. Tako ob steni panja ostane sat, ki ga 
spomladi brez težav odstranimo in na njegovo mesto 
damo satni pitalnik s sladkorno pogačo. S tem dosežemo, 
da so čebele takrat blizu hrane in da jo tudi odvzemajo 
brez težav. Hkrati pa nimamo težav s sati, polnimi medu 
in čebel, ki bi jih sicer morali premeščati po panju, ali še 
slabše, da bi takrat morali premeščati gnezdo za sat levo 
ali desno po panju. Letos je bilo ob dodajanju pogač 
izjemno mrzlo in slabo vreme.

Odvečno satje razporedimo v plodišča panjev. Pri tem 
pazimo, da ob stene panjev damo še nikoli zaleženo, kot 
ga običajno imenujemo, deviško satje, na sredino pa staro, 
večkrat zaleženo satje. To naredimo zato, ker deviško 
satje čez zimo veliko manj plesni. V tem obdobju lahko 
neprimerno satje tudi odstranimo, vendar to naredimo 
samo, če je popolnoma brez medu. Če pa je v njem med, 
ga samo premestimo v plodišče. Čebele tako satje enkrat 
do spomladi spraznijo, med spomladanskimi pregledi pa 
ga brez težav odstranimo. Prostor, ki ga je to satje zaseda
lo v panju, ostane prazen v plodišču. Potrebovali ga bomo 
spomladi, ko bomo dodajali satnice. Pazimo samo, da 
preostalo satje postavimo na sredino plodišča, tako da 
čebele laže lezejo v medišče.

V podnebnih razmerah, v katerih čebelarim, to nare
dim najpozneje do 15. septembra. Če bi zamudil ta datum, 
bi bilo za ta opravila že prepozno, saj je potem potrebnih 
vsaj še 20 dni, da čebele počasi nakrmimo za zimo. Oti 5. 
oktobra naprej pa je sezona dokončno končana. Takrat se 
skoraj vsako leto občutno ohladi, zato delo pri čebelah ni 
več mogoče. Krmim jih tako, kot sem že napisal: sladko
rno raztopino v razmerju 2 dela vode in 3 dele sladkorja 
jim vedno dodajam tik pred nočjo, ko se že mrači, saj s 
tem preprečim ropanje. Do jutra sladkor že znosijo v satje, 
zato manj stikajo po drugih panjih.

Verjetno ste se vprašali, zakaj prezimujem v medišču. 
Večina piscev pravi drugače, razlogov za to pa je več. Pivi 
in zelo pomemben je, da je družina v naravi prezimovala 
v drevesnem duplu. V njem je bil med vedno pritrjen na 
strop nad zalego. Ko je družina med nosila v duplo, se je 
zalega premikala od vrha, kjer je začela graditi, proti dnu 
panja, in ko paše ni bilo, se je zalega premikala proti vrhu 
panja. Zato želi družina imeti med nad zalego. Torej je 
prezimovanje v plodišču ob vstavljeni matični rešetki s 
praznimi sati v medišču nenaravno. Morda bi bilo tako 
prezimovanje ustrezno, če bi bilo v panju toliko medu, da 
bi bilo medišče polno, in če bi bilo za prezimovanje do 
pomladi dovolj tudi zaloge v plodišču. To bi bilo po moji 
oceni kakih 30 kg medu. Seveda pa je to je zaradi ekono
mičnosti odločno preveč. Prilagoditev te metode je, da

satje pozno jeseni odvzamemo iz medišč in prezimujemo 
samo v plodišču.

Slabost je v tem, da so čebele razmeroma blizu žrela, 
zato letajo vso zimo. S tem imajo preveč izletnih dni. Ker 
jih pri vsakem izletu nekaj ostane zunaj panjev, družine 
prezimujejo slabše, kot bi lahko. Sočasno pa imamo 
težave s tesnjenjem panja, saj toplota skozi različne špra
nje uhaja v medišče panjev. Tretja težava je v tem, da 
moramo vse satje iz medišč nekam shraniti, v mojem 
čebelarstvu pa to že dolgo ni več mogoče.

Glede na to čebele prezimujem v medišču, s tem pa 
dosežem, da čebele pozimi čim manj izletavajo. To je zelo 
koristno predvsem v mrzlih zimskih dneh, ko zunaj sicer 
sije sonce, hkrati pa piha burja. V panju ohranim vse satje, 
družinam pa omogočim najugodnejšo klimo. Družina je v 
tistem delu panja, v katerem je najtopleje. Tam tudi laže 
zatesnim vrata, da toplota ne uhaja iz panja. Za spodnji 
del panja pa je tako ali tako dobro, če je odprt, da vlažen 
zrak lahko izhaja iz panja. Stranska dobra stvar se pokaže 
pri spomladanskih delih, saj je satje vedno pri roki. In tako 
laže oskrbujem čebele. Polne sate medu lahko dam pod 
gnezdo in ker čebele tam ne trpijo medu, ga znosijo v 
medišče, to pa dodatno spodbuja zaleganje.

Morda še nekaj besed o varoah. Če smo jih avgusta 
pravilno zatirali, je ta zajedavec zdaj pod nadzorom. 
Večina zimskih čebel se izleže v prvi polovici septembra, 
pozneje pa le še manjšina. Zato je skoraj brez pomena 
uničevati varoe v sredini septembra oziroma do zimskega 
zatiranja. Tudi če se bodo v naših družinah množično 
naselile varoe iz drugih panjev, bodo te zajedale samo 
odrasle čebele, kar vsekakor ni dobro, vendar je po 
mojem to manjša težava kot poln panj zdravil. Družina bo 
do zimskega zatiranja preživela tudi brez naše pomoči. 
Res pa je, da je v tem primeru izjemno pomembno zim
sko zatiranje varoj.

Obstaja pa problem, ki sem ga nakazal že prej. Tudi če 
konec avgusta ali v začetku septembra ugotovimo, da je 
uničena vsa zimska zalega, še vedno ni vse izgubljeno. 
Res je, da samo gasimo požar, kljub temu pa lahko 
poskusimo. Pogoja sta, da varoe takoj odstranimo iz panja 
ter da zalego v panju povečamo na vsaj 4 do S satov. 
Zalego lahko povečamo samo, če septembra poskrbimo 
za dobro cvetlično-obnožinsko pašo. Poleg tega v panju 
ne sme biti neprimernega medu za prezimovanje. Torej 
takojšnje zatiranje varoj, hitro točenje ter s tem praznjenje 
plodišča in ustvarjanje prostora matici, pa tudi dokaj hitro, 
a kljub temu pazljivo krmljenje čebel. Če zalego dvignemo 
do 15. septembra, bomo prezimili slabe družine. Ob ver
jetnih velikih izgubah je to po m ojen|kljub vsemu bolje, 
kot da izgubimo vse. f  > ..v

Morda še beseda ali dve o strjenenvjiedu v satjufTak 
med ni primeren za prezimovanje, zato ga., moramo 
iztočiti ali odstraniti sate in jih shraniti za prihodnje leto. 
To pa je lahko tudi problem, kajti če je teh satov več, kot 
jih čebele spomladi porabijo, spet ne vemo, kam z njimi.



Take sate lahko iztočimo tako, da jih odkrijemo, hitro 
iztočimo tekoči del, preostanek pa za 24 ur namočimo v 
vodo. Potem sate spet iztočimo. V isto vodo lahko potem 
sate namočimo še enkrat in jih tako kot prve iztočimo. 
Tak razredčen med potem lahko uporabimo na več 
različnih načinov. Eden, po mojem najslabši, je, da ga 
krmimo čebelam. Ker s tem vedno tvegamo izbruh hude 
gnilobe čebelje zalege, ga sam nikoli ne krmim. Čeprav

je veliko možnosti, da ta med ob vnovični čebelji pre
delavi manj kristalizira, ker mu čebele znova dodajo 
encime, pa to vendarle ni popolnoma izključeno. To 
preprečimo s prekuhavanjem medu, vendar se v tem 
primeru zviša stopnja I IMF v medu, tak med pa je 
primeren za prodajo le kot pekovski med. Meni je še 
najbolj všeč, da iz medu z veliko vode naredim medico 
ali žganje iz medu.

Čebelarjeva opravila v nakladnem  panju v 
septembru
Milan Starovasnik -  Komenda, e-pošta: milan.starovasnik@ volja.net

Tako. Končno je nastopil čas, ko si 
lahko tudi čebelarji nekoliko oddah
nemo, si vzamemo teden dni prosto in 
se odpravimo na zapoznele počitnice na 
morje ali v gore. Tam je zdaj še lepše, 
predvsem zato, ker ni pretirane gneče. 
Vse to pa še ne pomeni, da smo ostali 

povsem brez dela.

Katero delo nas še čaka?
- Izločiti in prekuhati moramo stare sate, ki smo jih 

izločili med zadnjimi pregledi,
- nakrmiti moramo čebele, ki smo jih prepeljali s hojeve 

paše (če smo jih tja peljali),
- očistiti in razkužiti moramo vse pitalnike in vsak kos 

orodja,
- jeseni moramo »obračunati« z varoo in nosemo ter
- preveriti zaloge hrane in še zadnjič pregledati, ali sta v 

družini zalega in matica.

Poskrbeti moramo za staro satje. Tega je treba čim prej 
prekuhati, da ga ne uniči voščena vešča. Sam za ta namen 
uporabljam 150-litrsko posodo iz nerjavečega jekla. V njej 
lahko v manj kot uri hkrati v vodi prekuham do 100 
izrezanih satov. Najprej prekuham vse voščine, potem pa 
še temeljito očistim satnike in jih v isti posodi prekuham 
v raztopini 3—5 % luga, takoj sperem s tekočo 
vodo in jih naložim enega nasproti drugega, 
tako da se med sušenjem ne krivijo. Kuhanje 
voščin je treba opraviti, ko je vreme slabo, da 
čebele, ki so na stojišču v bližini doma, ne stika
jo po tujem čebelnjaku in da ne povzročijo ropa.

Na vseh stojiščih pa moramo občasno tudi 
preveriti, ali se ni kje pojavil kakšen rop. Bolj 
kot odkriti rop moramo biti pozorni na tihi rop, 
ki je razmeroma pogost. Taka družina se ni 
sposobna braniti, zato jo moramo takoj izločiti s 
stojišča. Če je rop še v začetni fazi, lahko 
uničimo matico in dodamo rezervno dmžino, to

pa moramo nujno pripeljati z drugega stojišča, ki je vsaj 3 
km stran. Tako bomo že naslednji dan opazili razliko, in 
če bo ta družina začela pospešeno vnašati cvetni prah, 
potem je z njo vse v redu. Če bi družino, ki je žrtev tihe
ga ropanja, še enkrat krmili, bi se zgodba prav hitro 
ponovila. V najslabšem primem, torej če ne ukrepamo, bo 
izropana družina pozimi ali zgodaj pomladi propadla.

Če so bile čebele na pozni gozdni paši na hoji, 
moramo družinam nameniti več pozornosti. Najprej 
moramo iz plodišča odstraniti ves manovec, kajti v 
nasprotnem se ne bomo mogli izogniti nosemi. Manovec 
je zelo težak za prebavo čebel, zato ga je moramo iztočiti. 
Sate, na katerih so še zalega in veliki venci manovca, pre
mestimo nad podnico, to je v spodnjo naklado, v kateri jih 
čebele očistijo, med pa prenesejo in pomešajo z dodano 
zimsko hrano. Pri pripravi krme moramo paziti, da ta ne 
bo preveč redka, saj bi družina za predelavo v primemo 
zalogo hrane potrebovala še več časa. Sam za ta namen 
uporabim zelo gosto raztopino sladkorja, to je raztopino v 
razmerju 3 : 1 -  Da si delo olajšam, sladkor najprej zme- 
ljem, tako da ni potrebno dolgotrajno mešanje. Ker je 
treba te družine hitro nakrmiti, za to ne uporabim kapi
larnih pitalnikov kakor poleti, temveč v panj postavim 
vedro brez pokrova, vanj pa natresem plutovinaste 
zamaške, ki preprečujejo, da bi se čebele utapljale v slad
korni raztopini. Krmljenje ponovim trikrat v presledku 5

Ravnatelj čebelarske šole g. Ulz m ed  
pregledovanjem  rednika.

Stojišče nakladnih panjev  na kostanju. Foto: 
M. Starovasnik
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Bodoči čebelarski mojstri no  obisku v čebelarski šoli v Gradcu.

dni. Družinam, ki jih nismo prepeljali na hojo, dodamo v 
predelavo večjo količino hrane. Tako družine, ki so ostale 
doma, poleg svoje zaloge predelajo še za eno naklado 
zimske hrane. Ta hrana je kakovostnejša, ker je bila počasi 
predelana. Ne smemo pa pozabiti in dodati dveh satov s 
cvetnim prahom, saj bosta ta sata imela odločilno vlogo 
pri spomladanskem razvoju. Te družine so imele ves vroči 
avgust stalen dotok hrane, zato ni bilo potrebno čezmer
no vnašanje in iskanje vode za vzdrževanje ugodne klime 
v panju. Čebele veliko teže poleti prenašajo vročino kot 
pozimi še tako hud mraz. Zato je treba stojišče poiskati na 
takem mestu, da je v bližini stalen vir tekoče vode. Če ima 
panj preveč naklad z zimsko hrano, čebele z begalnico 
odstranim iz njih, tako da s tem v družinah ne povzročim 
prevelikega razburjenja in posledično celo ropa. Naklade 
nato pozno zvečer dodam panjem na stojišču, na katere
ga sem prepeljal čebele s hojeve paše. Potem jih po zgo
raj omenjenem postopku dokrmim z 10 litri sladkorne raz
topine hkrati. V to raztopino lahko dodamo tudi nekaj 
rmana ali pelina, saj to blagodejno vpliva na prebavo

čebele in preprečuje čezmerno nosemavost. Ta

H krma je nujno potrebna, da si družina okoli 
zalege znova uredi vence in v presledkih med 
nakladami dogradi prizidke za lažji prehod in 
pomik za hrano proti vrhu panja. Zdaj moramo 
poskrbeti tudi za temeljito čiščenje in dezinfek
cijo prostorov in orodja ter vseh pitalnikov in 
plastičnih veder, ki smo jih uporabljali pri krml
jenju.

Pomembno vlogo imata tudi jesensko zati
ranje varoj in razkuževanje panjev v drugi 
polovici septembra. Za ta namen v vsak panj 
dodam vileda krpo, prepojeno s 25 ml 85- 
odstotne mravljinčne kisline. Čebele najprej s 
kadilnikom preženem iz zgornjega dela panja 
ter čez sate položim vileda krpo z mravljinčno 

kislino. To storim zato, da se čebele same odstranijo in ne 
pridejo v neposreden stik s kislino. Ta postopek ponovim 
čez sedem dni. S tema posegoma ustavim zaleganje mati
ce, kajti vse jeseni izležene čebele so kratkožive in zato po 
nepotrebnem porabljajo cvetni prah, zimske čebele pa se 
po nepotrebnem izrabljajo za krmljenje zalege. Poleg tega 
s tema posegoma razkužim vse panje in tako uničim pre
cej spor noseme, hkrati pa tudi preverim uspešnost polet
nega uničevanja varoj. Zaradi tega posega lahko zimsko 
zatiranje izvedem veliko prej, saj matice po dodajanju 
kisline prenehajo zalegati, v panjih pa po 21 dneh ni več 
pokrite zalege.

Na vseh stojiščih je treba ta mesec vsaj na hitro pre
veriti težo panjev ter pregledati vse tiste družine, katerih 
teža je podpovprečna, ob tem pa tudi ugotoviti, ali se je 
morda zgodil tihi rop. S tem opravilom pa se počasi 
poslovi tudi mesec september.

P .S .: V prejšnji številki n am  jo  je pri n ap isu  p o d  sliko z a g o d e l  škrat. 
N a m e s to  "Pravilno n akrm ljena  d ru ž in a  n a  kostanju" je  s e v e d a  p rav ilno : 
"Pravilno z a  z im o  n akrm ljena  d ru ž in a" .

Veterinarski nasveti za septem ber
Anita Vraničar N ovak, dr. vet. med. —  NVI

Jesen je pred vrati. Septembra usahnejo še zadnji na
ravni medeni viri. Čebele smo začeli krmiti že konec juli
ja in v začetku avgusta, ta mesec pa jih moramo dokončno 
nakrmiti za zimo. Za povečanje odpornosti čebeljega 
organizma dodam o sladkorni raztopini pelinov zvarek ali 
KAS. Vzamemo pet delov posušenega pelina, nabranega 
v rastni dobi pred cvetenjem, pet delov posušenih borovih 
vršičkov (4 cm) in devetdeset delov posušenega pelina, 
nabranega med cvetenjem. Na 100 g zmesi dodamo 9 dl 
vode in pokrito kuhamo v emajlirani posodi na šibkem 
ognju tri do štiri ure. Zvarek ohladimo pri sobni tempera
turi (pribl, osem ur) in ga precedimo skozi 2—3 sloje gaze.

Hranimo ga v stekleni posodi na hladnem in ga uporabi
mo najpozneje v desetih dneh. Litru sladkorne raztopine 
dodamo 30—35 ml zvarka. Dodamo ga tri- do štirikrat (F.. 
T. Popov, 1990; prof. dr. Jože Rihar: Varoza čebel). Satje, 
ki smo ga shranili za prihodnje leto, z ocetno kislino 
razkužimo proti nosemi. Zložimo ga v neprepustno zaprt 
prostor in na vrh postavimo plastično posodo. Vanjo vli
jemo 80-odstotno ocetno kislino (2 ml na 1 I prostornine) 
in nanjo zaradi boljšega izhlapevanja položimo kosme 
vate. Izhlapeva naj pet dni. Uporabimo lahko tudi 100- 
odstotno ocetno kislino (1 ml na 1 I prostornine), vendar 
naj ta izhlapeva le tri dni. Ocetna kislina deluje tudi na



ličinke voščenega molja. Pri številnih čebelarjih opažam, 
da za napajanje čebel uporabljajo meteorsko vodo oz. 
kapnico. To odsvetujem, saj se čebele pri čistilnih izletih 
iztrebljajo tudi na strehi čebelnjaka, zato ta voda vsebuje 
veliko spor noseme. Kaj pomaga razkuževanje napajal
nikov, če je voda onesnažena s sporami noseme!

Kdor varoj ni začel zatirati takoj po točenju julija in 
avgusta, bo septembra to le s težavo nadomestil. V vseh 
panjih moramo kontrolirati naravni odpad varoj. Ta mesec 
lahko brez škode za čebeljo družino odpade le ena varo- 
ja na dan! Če jih na dan odpade več, se posvetujte z ve
terinarjem za zdravstveno varstvo čebel na vašem 
območju in uporabite sredstva, ki so opisana v zgibanki 
ZATIRANJE VAROJE (UL, VF, Nacionalni veterinarski 
inštitut, Ljubljana, september 2005). Lani sredi septembra 
so me poklicali čebelarji iz neke vasi, ker so želeli prijaviti 
zastrupitev čebel. Pred čebelnjaki je lezlo velikansko 
število čebel in po natančnem pregledu sem ugotovila, da 
jih ima večina deformirana krilca. Ob pregledu zalege smo 
našteli po deset varoj v čebelji celici. Družine smo takoj 
začeli zdraviti, tako da so zimo preživele, vendar spomla
di to niso bile močne dmžine.

Septembra je treba čebelje družine tudi pregledati, ali 
niso morda okužene s hudo gnilobo čebelje zalege

Pokrite zalege je manj, tako da laže odkrijemo morebitne 
spremenjene pokrovčke. Če na pokrovčkih opazite 
kakršne koli spremembe ali morda celo celice z rjavo 
vlečljivo vsebino, pokličite veterinarja Nacionalnega vete
rinarskega inštituta, da bo opravil klinični pregled čebeljih 
družin. Na območju enote NV1 Novo mesto je bilo do 1. 
8. 2006 ugotovljenih 17 žarišč hude gnilobe čebelje 
zalege. Največ žarišč v Posavju je bilo v občini Sevnica. 
Bolezen je izbruhnila v devetih čebelarstvih (uničenih je 
bilo 29 čebeljih daižin). Na Dolenjskem so bila ugotovlje
na tri žarišča v občini Mirna Peč (uničenih je bilo osem 
čebeljih družin) in dve žarišči v občini Trebnje (uničenih 
je bilo sedem čebeljih družin). V Beli krajini je bila v 
občini Črnomelj bolezen ugotovljena v treh čebelarstvih 
(uničenih je bilo 12 čebeljih družin).

S prvim januarjem 2006 so bila odpravljena veterinarska 
spričevala za čebele. Čebelar iz občine Sevnica je spomla
di prodal 15 čebeljih družin, s tem pa je hudo gnilobo 
čebelje zalege prenesel tudi v Zasavje. O novih lastnikih 
nima nikakršnih osebnih podatkov, zato zdaj ne vemo, kje 
je še preostalih deset čebeljih družin. Kljub temu da vete
rinarskih spričeval ni več, mora vsak čebelar v svojem 
čebelarskem dnevniku voditi točno evidenco o tem, komu 
je prodal čebelje družine in od koga jih je kupil!

7 IJejt^vno^tiKiiietijskego inštituta
Dejavnosti v okviru Rejskega program a za 
kranjsko čebelo
Dr. Aleš Gregorc, Kmetijski inštitut Slovenije 

U vod
Letošnjo čebelarsko in vzrejno sezono smo pričako

vali z negotovostjo in hkrati z velikimi upi, saj je to 
prvo leto, v katerem  v okviru Priznane rejske organi
zacije (ČZS) in Druge priznane organizacije v čebe
larstvu (KIS) izvajamo Rejski program za kranjsko 
čebelo. Statusna ureditev, ki jo je odobrilo Ministrstvo 
za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano, ter materialna 
sredstva za ta nam en zagotavljajo uspešno vzrejo v 
skladu z rejskim programom. ČZS kot Priznana rejska 
organizacija si je skupaj s strokovnim i službam i 
prizadevala za vzpostavitev možnosti za delo na vzrej- 
nem področju, ki obsega strokovna opravila ter pro
mocijo vzrejne in tržne dejavnosti. O srednjo vlogo ima 
strokovni svet, ki spremlja izvajanje Rejskega programa.

D ejavnosti v  sp om lad an sk em  in p o let
n em  obdobju

Kmetijski inštitut Slovenije, ki je v imenu vzrejeval- 
cev oddal vlogo na pristojno ministrstvo, je prejel 
odločbo o odobritvi vzrejališč za obdobje petih let. 
Delovna skupina je obiskala vsa odobrena vzrejališča 
čebeljih matic. Pri svojem delu presoja m ožnosti za 
vzrejo in kakovost plem enskega materiala ter druge 
higiensko- preventivne zahteve, potrebne za nem oteno 
vzrejno delo.

Pred tem smo v laboratoriju opravili tudi laborato
rijske meritve vzorcev čebel delavk iz približno sto 
čebeljih družin, ki so  bile predlagane za matičarje v letu 
2006. Pri določitvi matičnih daižin  je pom agala tudi 
ugotovitev glede navzočnosti spor N. apis. Rezultate



meritev je delovna skupina predstavila vsakemu vzreje- 
valcu. Maticam odbranih matičarjev je bila dodeljena 
tudi rodovniška številka. Vzrejevalci matic so prejeli 
ustrezno število nalepk, ki spremljajo vsako čebeljo 
matico, vzrejeno v odobrenem  vzrejali,šču. Vzrejene 
matice so vpisane tudi v Rodovniško knjigo za kra
njsko čebelo

Zdravstveno stanje čebeljih družin v vzrejališčih 
preverjajo strokovni delavci N acionalnega veteri
narskega inštituta pri Veterinarski fakulteti Univerze v 
Ljubljani ter o tem  izdajajo ustrezna potrdila. Pregledajo 
vse čebelje družine v vzrejališču matic, pri tem pa 
največjo pozornost nam enjajo odkrivanju hude gnilobe 
čebelje zalege. Vzreja je mogoča le, če vzrejališče ni v 
ugotovljenem kužnem  krogu. Pri tem ima pom em bno 
vlogo vsak čebelar, saj je strokovni službi dolžan 
sporočiti m orebiten sum  na kužno bolezen.

Letos je delovna skupina pregledala 32 vzrejališč, ki 
so si pridobila petletno odobritev. Za leto 2006 je bila 
načrtovana vzreja približno 25.000 čebeljih matic. 
Negativno oceno je v tem  letu dobilo vzrejališče 
Ladislav Vozelj, Dragovšek, Šmartno pri Litiji, ker ni 
izpolnjevalo vseh pogojev za vzrejo.

Testiranje čebeljih  m atic in družin
Iz vzrejališč praviloma pridobim o od 15 do  30 

čebeljih matic za testiranje v pogojih reje. Matice 
pošljemo v anonimno testiranje čebelarjem z večjim 
številom čebeljih družin, ki intenzivno čebelarijo na 
med, predvsem  prevaževalcem. Hkrati ti dobijo tudi 
navodila za testiranje, ki omogočajo tako natančno 
obdelavo podatkov v čebelarstvu, ki testira matice, kot 
tudi m ed različnimi čebelar,stvi. Najpom embnejše last
nosti, ki jih ocenjujemo v vseh čebelarstvih, so obar
vanost čebel, donosi m edu, m irnost, rojivost in 
napadenost družin  z varoam i. Zbrani podatki 
om ogočajo izračun ocene plem enske vrednosti matične 
družine.

V tem letu smo v okviru Uredbe začeli izvajati 
direktno testiranje čebeljih družin v vzrejališčih 
čebeljih matic. K testiranju so bila povabljena vsa vzre- 
jališča. Na podlagi spremljanja lastnosti čebeljih družin 
v selekcijskih čebelnjakih  bo  m ogoče z večjo 
zanesljivostjo določiti kakovost matične družine. V pri
hodnjih letih želimo direktno testiranje vključiti v redne 
postopke ocenjevanja družin za določanje matičarjev.

Prejšnjo zim o so  številni čebelarji izgubili 
precejšnje število čebeljih družin. Najpom em bnejši 
razlogi za odm iranje družin so preveliko število 
varoj in rejske napake, kot so neustrezna skrb za 
d ruž ine  v jesenskem  obdob ju , p rep o z n o  in 
neustrezno krmljenje in drugi razlogi. Med čebelarji, ki 
so  izgubili večji ali manjši del družin, so tudi vzreje

valci matic. Odmiranje čebeljih družin v vzrejališču 
matic pa ima bolj dolgoročne in tudi večje negativne 
posledice kot v drugih čebelarstvih. V selekcijskih 
čebelnjakih vzrejališč so praviloma čebelje družine, ki 
so selekcionirane in v katere je vloženo večletno trdo 
delo  odbire. Z izgubo teh čebeljih družin torej vsi sku
paj izgubim o vzrejni material, ki bi prispeval k vzrej- 
nem u napredku. O dm iranje čebeljih družin v vzre
jališčih čebeljih matic vpliva na to, da napredek  ni tak, 
kot bi si želeli. Spet so  po trebna leta in leta spre
mljanja lastnosti in izvajanja odbire, da znova doseže
mo že osvojeno stopnjo.

Čebelarjenje in spremljanje lastnosti čebeljih družin 
v vzrejališču mora biti zato še toliko bolj odgovorno in 
zavzeto. Delo mora potekati po  določenem  protokolu 
in s posebno skrbjo. V prihodnosti b o  treba temu 
nameniti večjo pozornost. Temu je nam enjeno tudi 
direktno testiranje čebeljih družin, ki po teka po 
določenih priporočilih. Ta naj bi zagotovila tolikšno 
enotnost postopkov v selekcijskih čebelarstvih, da bo 
m ogoča tako primerjava m ed družinami v čebelnjaku 
kot uspešna odbira.

O snovna odbira
Vzrejališča matic v Sloveniji po večini nimajo geograf

sko izoliranih plemenišč. Poleg tega veliko čebelarjev 
tradicionalno prevaža čebelje družine na pašo, s tern pa 
zagotavljajo boljše opraševanje rastlinskih vrst in 
povečujejo pridelek medu. Zato je gostota navzočnosti 
m edonosne čebele v okolju pri nas m ed največjimi v 
Evropi. Naštete okoliščine prispevajo k temu, da lahko 
vse čebelje družine posredno vplivajo na kakovost mate
riala, vzrejenega v vzrejališčih čebeljih matic. Z izvaja
njem osnovne odbire v vseh čebelarstvih imamo 
možnost, da spremljamo in izboljšujemo stanje kranjske 
čebele. Za čebelje družine imamo na stojišču panjski list, 
v katerega vpisujemo poglavitne lastnosti družine. Za 
ohranitev raznolikosti kranjske čebele vzpodbujamo 
tudi vzrejo matic kranjske čebele za lastne potrebe. 
Izvajanje osnovne odbire spremljajo čebelarski pre
gledniki, ki preverjajo pravilnost in skladnost zapisa v 
“panjskem listu” in v “Poročilu pregleda za vse družine 
v čebelnjaku”, pa tudi ustreznost zapisa s stanjem čebel 
na stojišču, zamenjavo matic in dosežene rezultate.

Sklep
Čebelarjenje, vzreja čebeljih matic in družin je zelo 

dinamična kmetijska dejavnost, katere uspešnost je 
odvisna od številnih dejavnikov. Najpomembnejši so 
vplivi okolja in usposobljenost čebelarjev. Prav 
usposobljenost čebelarjev, ki temelji na znanju in pri
dobivanju spretnosti, je tisti dejavnik, ki mu je nam e
njena večina programov, ki potekajo v okviru čebe



Sem inar za  lastno vzrejo čebeljih malic v Izobraževalno-vzrejnem  
centru na Zelenici

larstva, poglavitni cilji pa so zagotavljati in vzdrževati 
ustrezno kakovost vzrejnega materiala, vzdrževati 
zdrave čebelje družine in ne nazadnje zagotavljati

Selekcijski čebelnjak vzrejevalca matic dr. Stanka Kapuna

kakovostne in varne čebelje pridelke. Izvajanje 
Rejskega program a za kranjsko čebelo vsebuje vse 
navedene usmeritve in zagotavlja ustrezne rezultate.

ČEBELJI PRIDELKI KOT TURISTIČNI SPOMINKI
Franc Sivic, predsednik komisije za  ohranjanje čebelarske dediščine in za  čebelarski turizem

Zadnji petek julija se je v prostorih ČZS na Brdu pri 
Lukovici sešla komisija za spom inke pri Turistični zvezi 
Slovenije, seje pa sva se udeležila tudi dva predstavni
ka čebelarske organizacije. Takih skupnih sestankov je 
bilo letos že več, saj vodstvo TZS meni, da lahko tudi 
čebelarji pom em bno prispevam o k pestrejši turistični 
ponudbi naše države. Že zdaj so med nami ljudje, ki 
znajo na privlačen način v okusno oblikovani embalaži 
ponuditi številne čebelje pridelke in izdelke na podlagi 
medu, kot so medice, m edeni likerji, m edeno žganje, 
peneča medica, m edeno pecivo, suho sadje v medu, 
m edeni kis in še bi lahko naštevali. Nekateri vse to že 
uspešno prodajajo na tržnicah, v specializiranih proda
jalnah, še največkrat pa doma.

Prof. Janez Bogataj, znani etnolog in dejaven član te 
komisije, ki je zelo dejaven pri promociji Slovenije, je 
povedal, da so slovenski čebelarji izjemno inovativni na 
področju ponudbe čebeljih pridelkov, hkrati pa opozo
ril, da bi morali korak dlje storiti zlasti pri oblikovanju 
em balaže, saj je pri tein opazna odsotnost vrhunskih

oblikovalcev. Naša em balaža, npr. primer steklenice za 
m edene napitke, je pogosto kičasta. Ker izvira iz tujih 
opuščenih programov, je razmeroma poceni in zato 
privlačna za nekritične čebelarje. Na tem področju bi se 
morali bolj učiti pri nekaterih večjih slovenskih trgov
cih s čebeljimi pridelki in izdelki iz m edu, kot sta 
Medex in Čebelarstvo Božnar. Pri tem  je prof. Bogataj 
poudaril zlasti težnjo po uvajanju em balaže iz žgane 
gline. Kljub tem u da mu različne poslikave na njih, tako 
kot tudi ne tiste na steklenih kozarcih in steklenicah, 
niso všeč, pa meni, da so lahko del turistične ponudbe, 
saj z njimi zadovoljimo povpraševanje znatnega dela 
dom ačih in tujih kupcev. Predlagal je, da naj bi se ČZS 
povezala z oddelkom  za oblikovanje na ljubljanski 
Akademiji za likovno um etnost in skušala na najvišji 
strokovni ravni oblikovati nekaj novih, svežih rešitev na 
področju em balaže. S tem bi prijetno presenetili in 
zadovoljili tudi bolj zahtevnega in kritičnega kupca.

Na tokratnem  sestanku smo se dogovorili, da naj bi 
bila osrednja tem a letošnjega posvetovanja o  čebe-



larskem turizmu, ki bo  prvo decem brsko soboto (tako 
kot je bilo tudi lani), “Čebelji pridelki kot turistični 
spom inki”. O b robu posvetovanja bi postavili tudi raz
stavo. Na njej naj bi se predstavili tisti čebelarji, ki se že 
uspešno ukvarjajo s čebelarsko turistično ponudbo, 
tisti, ki bi se s tem radi ukvarjali, pa za to še nimajo 
pravih idej in izkušenj, ter turistični delavci, ki naj bi 
ix)lje spoznali raznovrstne m ožnosti vključevanja čebe
larstva v turistično ponudbo.

Že zdaj vabim vse, ki imajo kaj pokazati, da se pri
javijo in udeležijo posvetovanja, bodisi kot razstavljavci 
ali z 10-minutno predstavitvijo v obliki predavanja. 
Prijave pošljite na tajništvo ČZS s pripisom “Za posve
tovanje o  čebelarskem  turizmu".

Člani komisije za  spom inke pri turistični zvezi Slovenije.
(Foto: F. Šivic)

Nekaj o letošnji rekordni beri
Franc Šivic

Ni moj nam en, da bi podal celostno poročilo o 
medenju v Sloveniji, ker bo o tem  verjetno pisal vodja 
O pazovalno-napovedovalne službe Pavle Zdešar, ki je 
vso stvar vsak dan spremljal od  blizu. Rad pa bi 
navedel nekaj svojih opažanj, predvsem  z območja 
Goriške, kjer čebelarim  in zato tudi dobro poznam  
tamkajšnje pašne razmere.

Akacija je cvetela v idealnih razmerah. Bilo je toplo 
ali bolje rečeno vroče, z visoko zračno vlago in brez 
vetra. Kar malo čudno, saj je tiste dni skoraj po  vsej 
državi m očno pihalo, Iz svojih dolgoletnih izkušenj 
vem, da akacija vedno odlično medi v vročih dneh, 
vendar je m edenje kratkotrajno, ker cvetovi že po 
tednu dni ovenijo.

Za letos je bilo značilno tudi obilno pojavljanje 
m ane na listavcih, na prim er na javorju, jesenu, lipi, 
orehu in hrastu, na Obali pa celo na trti. O pazoval sem 
hraste nad vasjo Vitovlje v Vipavski dolini. Na spodnji
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Z listov lipe in hrasta je m ana dobese- List ruja, na  katerem je  m ana v 
]la na tla. IFoto: F. Šivic) zrnc.

strani listov so bile kolonije drobnih, bledo zelenih list
nih ušic, ki so brizgale drobne kapljice m ane na niže 
ležeče liste, s teh pa so padale kot dež velike kaplje na 
tla. Kmet, ki je tiste dni sekal hraste, mi je povedal, da 
se je ob vsakem  udarcu sekire nanj vsul pravi sladki 
dež. V krošnjah so šumeli roji čebel, vendar je bilo 
izločanje tako obilno, da je velika večina m ane ostala 
neizrabljena.

Na istem kraju sem letos opazoval zanimiv pojav, o 
katerem  so mi sicer že pred leti pripovedovali kraški 
čebelarji, vendar ga na lastne oči še nisem videl. 
Namreč m edenje ruja. To je do  tri metre visok grm, ki 
jeseni s svojimi živo rdečimi listi čudovito obarva 
kraško pokrajino. Cveti maja in tedaj nabirajo čebele na 
njegovih cvetovih predvsem  cvetni prah. Kakšna dva 
tedna pozneje pa se začnejo v nekaterih letih na pecljih 
cvetov razmnoževati zelenkaste ušice, ki brizgajo mano 
na niže ležeče dlanasto odprte liste. Tam voda iz mane 

hitro izhlapi, na listih pa ostane bel 
poprh v obliki finih sladkih kristalov. 
Letos je bila mana tako obilna, da sem z 
rujevih listov z lahkoto nabral za celo 
pest belega prahu in ga pokusil. Bil je 
kar okusen. Tedaj sem se spom nil 
Izraelcev, ki so po biblijskem izročilu v 
Sinajski puščavi preživeli 40 let in se 
prehranjevali s prepelicami in mano. Na 
Apimondii 2003 mi je moj dobri znanec 
in navdušen  fo tograf prof. Dan 
Eisikovitz z univerze v Tel Avivu 
povedal, da se m ana v puščavi pojavlja 
tudi dandanes. Ne pada z neba, am pak 
s tamariske, grma, ki raste na suhih 
območjih Sinaja, povzročajo pa jo seve

obliki sladkornih 
IFoto: F. Šivic)



Kr atke  novice

da ušice. Prof. Eisikovitz je svetovno znan strokovnjak 
za opraševanje kulturnih rastlin in za ozelenitev 
puščav v Izraelu.

Seveda sta medili tudi sm reka in hoja. Na zadnji sem 
našel tako rjave kot tudi zelene hojeve ušice. Iz pretek
losti je znano, da so  tem perature, višje od 30 °C, že v 
nekaj dneh  prekinile m edenje hoje. Letos so bile ušice 
tako odporne, da jih ni uničila ne vročina ne suša, če 
pa bi bile tem perature za nekaj stopinj nižje, bi bili 
donosi še boljši.

Z letošnjo bero  sm o slovenski čebelarji lahko zado
voljni. Manj so z njo zadovoljni avstrijski kolegi. 
Predsednik Josef Ulz mi je po  elektronski pošti 
sporočil, da je bila zaradi stalnih neurij in toče letošnja 
čebelja paša na avstrijskem Štajerskem povprečna. Žal 
mi je za tiste naše člane, ki so pozimi izgubili večino 
svojih čebeljih družin, tako da so morali izgube 
nadom eščati z umetnimi in naravnimi roji. Toda čebe
larji sm o že takšni ljudje, da hitro pozabim o slabo in z 
neuničljivim optim izm om zrem o v prihodnost.

Dokončna prepoved uporabe gaucha pri 
koruzi v Franciji

Francoski državni svet je 28. aprila letos, na predlog 
francoskega ministrstva za kmetijstvo ter po večletnih 
raziskavah vplivov imidakloprida na okolje, dokončno 
prepovedal uporabo insekticida gaucho pri koruzi. V 
obrazložitvi so navedli, da je zaradi negativnih vplivov 
uporaba gaucha pri koruzi za ljudi, živali in okolje 
preveč tvegana.

Niso pa prepovedali uporabe preparata confidor, ki 
tudi vsebuje imidakloprid, in je nam enjen za uporabo na 
sladkorni pesi, sadnem  drevju in zelenjavi. Na sadnem 
drevju se ne sme uporabljati ob  cvetenju. Francoski 
čebelarji so zato z odločitvijo državnega sveta le delno 
zadovoljni.
VIR: Imkerei - Technik M agazin , zvezek  11/06, 
www.sauvonslesabeilles.com

Priredil J. Mihelič

Evropska unija začasno prepovedala 
uvoz medu iz Brazilije

Evropska komisija je od letos do preklica pre
povedala uvoz medu iz Brazilije v države članice. Razlog 
za prepoved uvoza so ostanki, ki so jih na podlagi ana
liz našli v vzorcih brazilskega medu. Analize so namreč 
pokazale precej velike količine ostankov antibiotika 
nitrofuran.
VIR: Imkerei - Technik M agazin , zvezek  11/06.

Priredil J. Mihelič

Nezakonita uporaba klotianidina (Elada) 
na ogrščici v Nemčiji

Kot poroča nemški čebelarski časopis, namenjen 
poklicnim čebelarjem, je raziskava, izvedena na podlagi 
ankete po spletu, pokazala, da nekateri kmetje v Nemčiji 
za zaščito ogrščice nezakonito uporabljajo insekticid 
klortianidin (prodajajo ga pod trgovskim imenom

Elado), ki ni registriran za uporabo na ogrščici. Ta insek
ticid je soroden gauchu, saj sodi m ed nikotinamide in je 
še bolj toksičen kot imidakloprid. Kot so ugotovili, so 
kmetje v Nemčiji leta 2005 nezakonito uporabili ta insek
ticid na približno 100.000 ha površin, zasejanih z oljno 
ogrščico, čeprav še v nobeni članici Evropske unije ni 
registriran za uporabo na oljni ogrščici. Čebelarji v 
Nemčiji se bojijo negativnih posledic oz. škode, ki jo 
utegne ta insekticid povzročiti čebelarjem, ki svoje 
čebele pripeljejo na pašo na tej medoviti poljščini, saj se 
površine, zasejane s to rastlino, zadnja leta v Evropi 
povečujejo, predvsem zaradi uporabe njenega olja za 
proizvodnjo biodizla.
VIR: Imkerei ■ Technik M agazin , zvezek  11/06

Pripredil J. Mihelič

Medregionalno sodelovanje pri odbiri in 
vzreji kranjske čebele

Predsednik Čebelarske zveze Avstrije inž. Josef Ulz je 
v šesti letošnji številki revije Bienenvater avstrijske čebe
larje obvestil, da je od 5. do 7. maja 2006 v Borovljah 
(Verlach) pod naslovom “Alpe - Adria dnevi kranjske 
čebele 2006” potekalo m edregionalno srečanje sloven
skih, avstrijskih, italijanskih in hrvaških čebelarjev. 
Udeležili so se ga tako slovenski čebelarji kot tudi raz
stavljavci. Kot primera dobrega medregijskega in m ed
državnega sodelovanja na področju vzreje in odbire ter 
ohranjanja ekotipov kranjske čebele na obm očju 
Karavank je inž. Ulz navedel evropski projekt postavitve 
novega izobraževalno-vzrejnega centra Zelenica, ki ga je 
zgradila Čebelarska zveza Zgornje G orenjske, in 
postavitve plemenilne postaje, ki jo je na avstrijski strani 
postavilo ČD Maria Elend. V okviru projekta so izdali 
tudi dve brošuri in organizirali več seminarjev o vzreji 
matic. To sodelovanje sta na posvetu v Borovljah pred
stavila podpredsednik ČZS g. Franc Šivic in vodja pro



O d m e v i

jekta ga. Resman. Kot je zapisal inž. Ulz, takšno sodelo
vanje izboljšuje možnosti za tlelo pri odbili in vzreji 
kranjske čebele na mejnem območju.
Vir: Bienevater 6 /0 6
Nov, izboljšan želni kaveljček za umetno 
osemenjevanje čebeljih matic

Izdelovalci in vzrejevalci izboljšujejo aparate za umet
no osemenjevanje čebeljih matic že vse od tedaj, odkar 
so v ZDA izdelali prvega. Izboljšave aparata olajšajo delo 
pri umetni osemenitvi matic, postopek pa je kljub temu 
precej zahteven. Umetno osemenjevanje matic je nujno 
predvsem pri genetskih raziskavah čebel, pa tudi pri 
selekcijskem delu v čebelarstvu pri vzreji različnih linij 
čebel pri vzrejevalcih. Izboljšave aparata za um etno ose
menjevanje čebeljih matic povečujejo možnost širše in 
bolj množične uporabe tega postopka.

Ameriški čebelar Mark Jones (po poklicu je sicer 
draguljar) že dolgo časa sodeluje s čebelarskim od
delkom Univerze Ohio, pred leti je tam obiskoval tudi 
tečaj za um etno osemenjevanje matic. Zdaj je oblikoval

nov želni kaveljček oziroma držalo, ki olajša delo pri 
umetnem osemenjevanju matic, poleg tega ima še druge 
prednosti. Na koncu standardnega držala s kaveljčekom 
je namesto tega dodal posebeno ploščico, izdelano iz 
poldragega kam na rubina z majhno odprtinico, v katero 
ujamemo konico žela matice. Nato z držalom dvignemo 
želni aparat matice, to pa osemenjevalcu omogoči, da 
trotovsko sem e vbrizga v matico s posebno iglo, v kateri 
je shranjeno.

Prednost novega držala je, da je želni aparat trdno 
pripet nanj, saj pri standardnem držalu to ni bilo vedno 
mogoče, zato se je želni aparat matice med vnašanjem 
sem ena pogosto premaknil. Zdaj skozi ploščico iz rubi
na, ki je prozorna, vidimo konico žela, zato lahko ocen
imo njegov položaj. Namestitev konice žela v odprtino 
ploščice poteka hitro in enostavno, zato je novo držalo 
za želo še posebej primerno za začetnike in za urjenje 
um etnega osemenjevanja matic na seminarjih in tečajih. 
Vir: ABJ 1/06-11, S.W. Cobey (c0bey.l@05u .edu), 
www. honeybee, breeding, com

Priredil J. Mihelič

MEDNARODNE PRIREDITVE
GRČIJA -  ATENE

V Atenah, glavnem  mestu Grčije, bo  od 12. do 15. 
oktobra v Grškem znanstvenem  centru za apiterapijo 
potekal I. m ednarodni forum o apiterapiji. Na tem 
strokovnem  srečanju bodo udeleženci lahko poslušali 
več deset referatov o raziskavah na področju uporabe 
čebeljih pridelkov za zdravilne nam ene. Več informacij 
dobite na spletni strani: www.apimedica2006.gr

ČEŠKA -  PRAGA
V razstavnem centru Letnany v Pragi bo od 17. do 

19. novem bra potekala m ednarodna konferenca o ino
vacijah in izboljšavah v čebelarstvu, ob  tej priložnosti

pa bodo  odprli tudi m ednarodno čebelarsko razstavo. 
To bo doslej največja čebelarska prireditev v Češki. Več 
informacij dobite na spletni strani: 
h ttp ://www. vcelarslvi. cz/XV_l<onference/index.html

NEMČIJA -  BREGENZ
Tradicionalni kongres nem ško govorečih čebelarjev 

bo  letos od  7. do  10. sep tem bra v Bregenzu. 
Udeleženci se bodo lahko udeležili strokovnih preda
vanj ter si ogledali eksponate, razstavljene v okviru 
m ednarodne čebelarske razstave, ki jo bodo odprli ob 
tej priložnosti. Več informacij lahko dobite na spletni 
strani: www.iml<er-vorarelberg.at

Med z grenkim priokusom
Franc Sivic

Znano je, da je letošnja dolga in hladna zima pri 
naših čebelarjih terjala visok davek, še posebej v tistih 
krajih Slovenije, kjer čebele več mesecev niso mogle 
izleteti. K še večjim izgubam pa je pripomoglo tudi

poznojesensko zdravljenje čebeljih družin s previsoko 
koncentracijo oksalne kisline. O tem v našem glasilu 
doslej ni pisal še nihče. Zato me je eden od prizadetih, 
ki je izgubil vse čebele, prosil, naj kot ožji član vodstva



Me d o v i t e  ras t l i ne

ČZS vendarle javno spregovorim o tem problem u in 
predstavim svoj pogled nanj.

Naši člani so oksalno kislino po večini kupovali v 
prodajalnah trgovskega podjetja Verna iz Maribora. Zato 
sem gospoda Pušnika, ki je bil svoj čas direktor tega pod
jetja, prosil, da mi je natančno pojasnil, kaj se je pravza
prav dogajalo. Omenjeno podjetje je prodajalo oksalno 
kislino že v razredčenem stanju in po recepturi, ki so ga 
naši veterinarji objavili v svoji zloženki. Vema je pred tem 
celoten postopek redčenja in stekleničenja zaupala 
podizvajalcu, ki je bil registriran za opravljanje tovrstne
ga dela. Večina naših članov je zdravljenje z oksalno 
kislino uspešno izvedla, pri nekaterih pa so čebele začele 
umirati in to je zbudilo sum, da je bila v teh primerih 
koncentracija oksalne kisline previsoka. Vema se je od 
zvala dokaj hitro ter pri prizadetih čebelarjih pobrala 
steklenice še neuporabljene kisline in jih poslala v labo
ratorijsko analizo. Ta je pokazala, da je koncentracija 
vodne raztopine zares previsoka, to pa je bil tudi razlog 
za odmiranje čebel. Kako se je napaka zgodila, polnilec 
ni znal pojasniti. Vema se je obvezala, da bo prizadetim 
čebelarjem, ki so pravočasno prijavili propad svojih

čebeljih družin, povrnila škodo, denar zanjo pa bo izter
jala od podjetja, ki je redčilo oksalno kislino.

To naj bi bil kratek povzetek dogajanja.
Kolikor mi je znano, oškodovani čebelarji doslej še 

niso dobili odškodnine. G ospod Pušnik odhaja v pokoj 
in že nekaj časa ni več v vlogi odgovornega moža v 
trgovskem podjetju Vema. Kadrovske zamenjave ob
čutimo tudi v ČZS, saj Vema naši organizaciji ne plačuje 
več redno svojih obveznosti i/. najemniškega razmerja. 
Prizadeti čebelarji pa ostajajo z grenkim priokusom, da 
so bili izigrani in da niso vredni niti opravičila za napako, 
ki jo je očitno nekdo zagrešil.

Spet bo prišla jesen in spet bomo zdravili naše čebele. 
Najhitreje bi uničili varoo s katerim od sintetičnih sredstev, 
ki po različnih poteh k nam prihajajo iz tujine. Toda tisti, 
ki smo se odločili za alternativne metode, eterična olja in 
organske kisline, se moramo zavedati, da je to težavnejša 
pot, ki zahteva veliko več znanja in vloženega truda, in da 
se včasih lahko zgodijo tudi kakšna razočaranja. Toda 
tolažila nas bo misel na to, da imamo čebelje pridelke brez 
nevarnih ostankov. Svoj med bomo brezskrbno ter z vese
ljem uživali, enako pa velja tudi za naše kupce.

Sirski oslez -  hibiskus (Hibiscus syriacus L j 
Družina slezenovk (Malvaceae)
Trajče Nikoloski in Peter Ribič

Domovina — Predvsem na tropskih območjih. Doma 
je na Kitajskem, Japonskem in v Indiji, zanimivo pa je, da 
sirski oslez ne raste v Siriji.

Ime — Najpogostejša ljudska imena: oslez, hibiskus, 
sirski oslez.

Opis — Med drugimi rastlinami je na pobočju za Čebe
larskim domom na Brdu pri Lukovici zasajen tudi 
hibiskus, in to v večjem številu kot cvetna grmovnica, 
primerna za živo mejo. Potrebuje sončno, zavetrno 
rastišče, na izpostavljenih legah pa ga je treba pozimi

N avadn i hibiskus M odro cvetoči hibiskus R oza cvetoči hibiskus



zaščititi pred mrazom. Uspeva na globokih humusnih tleh. 
Rastlina je majhne rasti, listi so kratki, trikrpi, grobo 
nazobčani, dolgi 5 do 10 cm. Cvetovi imajo pet prosto- 
venčnih listov in daleč navzven štrleč vrat pestiča, ki ga 
obdaja cev zraslih prašnikov. Veliki so od 5 do 10 cm, nji
hova barva pa je odvisna od sorte. Znani so beli, škrlatno 
rdeči, rožnati ali modrovijoličasti cvetovi. Cveti od julija do 
septembra. Čebele zelo rade obiskujejo cvetove, pred
vsem zaradi cvetnega prahu.

Medovitost — Dobra, čebele rade obiskujejo cvetove 
hibiskusa, na katerih nabirajo cvetni prah.

Zanimivosti — Čeprav je rastlina prva leta zelo 
občutljiva na mraz, jo v Srednji Evropi kot okrasni grm 
gojijo že več kot 200 let. Še posebej so na mraz občutljive 
sorte s polnjenimi cvetovi.

N avadna mačja 
meta (Nepeto cotorio L J 
Družina usnatic 
(Lomioceoe ali Labiateae)

Domovina — Izvira iz Sredozemlja in z Bližnjega 
vzhoda in je razširjena po vsej Evropi.

Ime — Najpogostejša ljudska imena: divja meta, mačja 
meta, mačjek, mačkena meta, mačkenu zele, mačkina 
meta, mačkina trava, mačkino zelje.

Opis — Zelo veliko je je pred čebelnjakom 
domžalskega čebelarskega društva. To je dehteča rastlina,

ki zraste do 1 m visoko. Vsa rastlina je dlakava in je vide
ti siva. Listi so srčasti ali jajčasti, narezani, na spodnji strani 
sivo dlakavi. Cvetovi v klaskih sestavljajo navidezna vre
tenca s 7 do 10 mm dolgim, rumenkasto belim ali rožna
tim vencem. V čaši je pet dolgih koničastih zobcev. Barva 
cvetov je različna — od bele, rahlo rožnate do modre.

Medovitost — Zelo dobra, cveti od junija do septem
bra, in je zelo medovita. Zaradi dolgotrajnega cvetenja in 
bogatih cvetov privlači čebele, tako da jo štejejo za zelo 
medovito rastlino.

Zanimivosti — Mačja meta je bila zelo cenjeno 
zdravilno zelišče, njena uporaba je bila znana že v rimskih 
časih. Velik pomen je imela tudi v srednjeveškem zdravil
stvu, o tem pa pričajo številni stari zapisi. Eterično olje 
mačje mete vsebuje snovi, ki privabljajo mačke. Od tod 
tudi ljudsko ime za rastlino.

N a  sliki je navadna m ačja m eta p red  društvenim čebelnjakom  na 
Brdu Dri Lukovici

Ekskurzija na Slovaško
Jožef Svagelj, Štanjel 6  a , Štanjel

/O d  leve) Vodja inštituta inž. Jan Kopem iky, čebelar Jan Pačhnyk, Čebelar Jan Pačhnyk
neznan  čebelar, prevajalec Stefan Kovač, čebelar Sandor Kiss.



Urejam vtise s čebelarske ekskurzije po Slovaški, po 
kateri smo se potepali od 6. do 8. julija 2006. Potovanje je 
na prošnjo Kluba čebelarskih mojstrov pripravil čebelarski 
mojster Franc Prezelj. Ker pa je bilo na avtobusu še nekaj 
prostih sedežev, so jih zapolnili čebelarji iz različnih krajev 
Slovenije. Za uspešen potek ekskurzije je zaslužen še pre
vajalec iz madžarščine, čebelar in veterinar Štefan Kovač, ki 
je na podlagi svojih znanstev z madžarskimi čebelarji 
navezal stike še s slovaškimi. Poskrbel je za strokovni izlet, 
ki bo vsem udeležencem ostal v nepozabnem spominu.

Na Slovaško smo vstopili v obdonavskem dvojezičnem 
mestu Komarno, v katerem živi številna madžarska 
manjšina. Najprej smo si z lokalno turistično vodnico 
ogledali kulturne spomenike tega trdnjavskega mesta, 
potem pa nas je na svoje stojišče čebel odpeljal naš gostitelj, 
vzrejevalec matic Arpad Marusinec. Njegovo prekrasno 
stojišče je na prisojnem pobočju goric pod negovanimi 
sadovnjaki in vinogradi onkraj akacijevih gozdov. V zidani
ci nas je že čakala gostija z okusnim bogračem. Opaziti je 
bilo, da se tamkajšnji čebelarji usmerjajo v čebelarski tu
rizem, pa tudi v trženje gostinskih uslug in prodajo vin iz 
svojih kleti. Pri poslu sodeluje vsa družina. V svojem 
vzornem čebelarstvu g. Marusinec goji 100 čebeljih družin 
in oskrbuje 400 plemenilčkov. Vzredi od 1200 do 1800 
matic kontroliranega porekla. Od leta 1996 za vse matice 
vodi rodovno knjigo. Tudi troti so kontrolirani, ker matice 
osemenjuje umetno. Na Slovaškem so štirje centri, v katerih 
pod nadzorom čebelarskega inštituta vzrejajo točno 
določen genski material, v vsej državi pa je 32 vzrejevalcev 
matic. Na Slovaškem je doma izključno kranjica, gojena v 
12 linijah. Čebelar Arpad skrbi za tri linije, ki so primerne 
za Panonsko nižino. Ponosen je na hišno linijo, imenovano 
“vojičanka”, ki jo je vzgojil njegov ded. Poleg domače 
vojičanke goji še linijo “jigor” in iz Avstrije uvoženo linijo 
“singer", ki jo ima za primerjavo. Pri svojem delu veliko 
pozornost namenja odbiri. Zanimiv je test za preizkušanje 
čistilnega nagona. S posebnim ježkom preluknja 100 celic 
pokrite zalege, že po 16 urah pa ugotavlja odstotek 
očiščenih celic. Družino, ki ne izpolnjuje zahtevanih last
nosti, izloči. Od čebelarja smo se poslovili na njegovem 
domu, še prej pa smo v njegovi trgovini kupili čebelarski 
material.

Dvakrat smo večerjali in prespali v penzionu Včielka v 
obmejnem kraju Ipelski Sokolac. lastnik penziona je inž. 
Arpad Nemeth. Med kupuje pri okoliških čebelarjih in ga v 
svoji polnilnici polni v različno embalažo, med drugim tudi 
majhne plastične posodice, namenjene za zajtrke. S svojimi 
izdelki oskrbuje trgovske hiše in hotele, doma pa ima tudi 
trgovino. Turistične agencije, zlasti iz Budimpešte, vozijo k 
njemu izletnike na kosila in večerje ter na poceni nakupe 
medenih dobrot. Njegovo podjetje se imenuje Natur pro
ducts, več informacij pa lahko dobite na spletni strani pod
jetja www.naturproduct.sk. Šele naslednji večer smo si 
ogledali njegov proizvodni obrat, polnilnico medu. 
Posebnost obrata je kuhanje in polnjenje različnih vrst

marmelad, ki jih izboljša z dodatkom medu. Za laboratorij 
je prejel nepovratna sredstva evropskih skladov. Pri kuha
nju marmelad so poglavitni kotli, v katerih se vsebina kuha 
pod vakuumom pri temperaturi do 55 SC, tako da med ne 
postane karamelen. Izvirna ideja in vzorno urejen obrat. 
Vsebuje pa marmelada, ki je tam skuhana in oplemenitena 
z medom ter zapakirana v lični embalaži z lepimi slikami 
sadežev na pokrovih, tako kakor vse današnje industrijske 
marmelade, bolj malo sadja in je večinoma narejena iz 
sirupov.

Drugi dan nas je sprejel in vodil naš osrednji gostitelj, 
čebelar Sandor Kiss iz mesta Šahy (Ipolysag). Ob 
poslušanju informacij turističnega in čebelarskega značaja 
smo se iz obdonavskc ravnice peljali v sredogorje Slovaške, 
v zgodovinski in nidarski kraj Banska Štiavnica. Ogledali 
smo si graščino, v kateri je lovski muzej in v kateri je med 
2. svetovno vojno bival zadnji bolgarski kralj. Povzpeli smo 
se v stolp, zgrajen za obrambo pred Turki, v katerem je zdaj 
muzej o tem obdobju slovaške zgodovine. Osebno mi je 
žal, da nisem doživel utripa starega mestnega jedra, saj ga 
intenzivno prenavljajo. V obdobju socializma je v bližini 
zrasla nova Banska Štiavnica z velikimi stanovanjskimi 
bloki na grebenih nad dolino. Dobil sem občutek, da se 
nekaterih obdobij iz zgodovine radi spominjajo in jih zato 
poudarjajo, o drugih pa raje molčijo. Obdobja, ki se jih radi 
spominjajo so zlasti madžarska državnost za časa 
madžarskih kraljev, obramba proti Turkom in osamosvo
jitev izpod Avstrije po revoluciji 1848. Z grenkobo skušajo 
pozabiti razkosanje Madžarske po 1. svetovni vojni, sode
lovanje pri poboju Judov med 2. svetovno vojno in sovjet
sko okupacijo.

V bližini Banske Štiavnice nas je na svojem stojišču spre
jel slovaški čebelar Jan Pachnyk. S približno 200 čebeljimi 
družinami po večini čebelari na sedmih dvoosnih prikoli
cah, in to v idealnih pašnih razmerah na višini 650 metrov 
nad morjem. Z vlečnim vozilom jih prevaža na različne 
paše, tudi drugam. Čebelari zlasti na med. Vzredi pa tudi 
do 700 matic slovaške kranjice, linije “honti”. Ta linija je 
zlasti primerna za sredogorje. Selekcijo opravlja glede na 
donos medu, rojivost, mirnost in zdravstveno stanje.

Na to stojišče, imenovano Hontijanka, nas je prišel poz
dravit vodja čebelarskega inštituta iz kraja Liptovsky 
Hradok inž. Jan Kopernicky. Čebelarski inštitut že od leta 
1929 usmerja vzrejo čebel. Na Slovaškem je dovoljeno 
čebelariti le s kranjsko čebelo domače vzreje, občasno pa 
zlasti zaradi osvežitve krvi kontrolirano uvozijo linijo 
“singer" iz Avstrije in vinsko čebelo s Karpatov. V celotni 
Slovaški je 12 linij. V Tatrah se npr. najbolje obnese linija 
“tatranka”, za katero skrbijo od leta 1944. Sledijo cilju, da 
mora biti kubitalni indeks te čebele 3,2, rilček pa 6,3.

Tretji dan nas je Sandor Kiss po ogledu krajevnega 
muzeja peljal na svoje stojišče čebel, na katerem čebelari 
z 200 čebeljimi družinami, ter nam pokazal, kako ravna z 
njimi. Opazil sem zanimive napajalnike z vodo. Bili smo v 
čebelami, v kateri hrani čebelarski material, ureja manjši



Čebelar A rpa d  M arusinec i 
prevajalec Stefan Kovač.

muzej čebelarskih starin in v kateri 
vsak dan v sezoni toči med. V nje
govem čebelarstvu se ukvarjajo s pri
dobivanjem medli, matičnega 
mlečka, z vzrejo matic, s pridobivan
jem cvetnega prahu, voska, 
zadelavine in čebeljega stnipa. Pečejo 
medeno pecivo, vlivajo sveče, izdelu
jejo propolisovo tinkturo, medico in 
medene likerje. Ukvarja se s čebe
larskim turizmom. Kako je to videti, 
smo občutili tudi na svoji koži, saj 
smo bili do poznega popoldneva nje
govi gostje. On je vodil čebelarske 
pogovore, žena in drugi člani družine 
pa so poskrbeli, da je bilo na mizi 
vedno dovolj okusne hrane, spečene v domači krušni peči. 
Seveda ni manjkal niti znameniti bograč. Po vzoru čebelje 
družine, organizirano in prizadevno je delala celotna druži
na. G. Kiss nam je med drugim povedal, da je predsednik 
lokalnega čebelarskega društva. Društvo vključuje precej 
večjih čebelarstev, ki izstopajo iz slovaškega povprečja in 
so nekakšen most med madžarskim in slovaškim čebe
larstvom. Njihovo društvo je vključeno v madžarsko čebe
larsko zvezo in g. Kiss je tudi funkcionar v madžarski 
zvezi. Sicer pa sta na Slovaškem dve čebelarski zvezi, 
vanju pa je vključenih 16.000 čebelarjev, ki oskrbujejo 
280.000 čebeljih družin in pridelajo približno 5.000 ton 
medu. Največ čebelarjev skrbi za S—15 čebeljih družin, sto 
jih čebelari z več kot 150 družinami, pet čebelarjev pa z 
več kot 500 družinami. Cebelarijo v nakladnih panjih, mera 
satnika pa je 42 x 28 cm.

Vračali smo se skozi Budimpešto, tam pa smo se srečali 
s predsednikom Čebelarske zveze Madžarske (ORSZAGOS 
MAGYAR MEHESZETI EGYSULET - OMME) g. Petrom 
Grossom. Srečanje je potekalo tako, da je pred našim avto
busom njegov avtomobil vozil sodelavec, on sam pa nam

Čebelar Sandor Kiss z  zeno. Napajalnik z  vodo za  čebele.

je iz avtobusa razkazoval Budimpešto in nam povedal nekaj 
osnovnih podatkov o madžarskem čebelarstvu. Madžarska 
je upravno razdeljena na 19 pokrajin in Budimpešto. V 
vsaki pokrajini in v Budimpešti je zaposlen svetovalec za 
čebelarstvo, skupaj jih je torej 20, ki so plačani s sredstvi 
Evropske unije. Na Madžarskem je 15.000 čebelarjev, ki 
oskrbujejo 900.000 čebeljih družin, po ocenah pa naj bi 
pridelali približno 20.000 ton medu. V njihovih panjih so 
satniki visoki 42 cm, v ležečih panjih je satnik visok 36 cm, 
v nakladnih panjih pa 28 ali 18 cm. Največ pridelajo akaci
jevega medu. Letos je bila bera na akaciji slaba, pozneje pa 
je medilo dobro. Prizadevajo si, da bi leta 2013 znova orga
nizirali Apimondio. V Budimpešti so jo pripravili že leta 
1983, ko so za geslo izbrali: “30 let v Evropi”.

Sledila je nočna vrnitev v domovino. Peljali smo se skozi 
obmejno pokrajino Zala, ki so jo naši čebelarji lani obiskali 
dvakrat. Ekskurzija na Slovaško je bila utrudljiva, vendar 
bogata. Hvaležni smo organizatorjem in še posebej čebe
larjem na Slovaškem, ker so si sredi največje čebelarske 
sezone, ko je pri čebelah največ dela, vzeli čas in nas gosto
ljubno sprejeli. To znamo ceniti.

Strokovna ekskurzija semiških čebelarjev 
v Švico
Stane Plut

Čebelarje ČD Semič je lani v začetku julija obiskala 
skupina čebelarjev iz Švice. Po njihovem in našem mnenju 
je bil obisk zelo uspešen. Glede na to nam je namestnik 
švicarskega veleposlanika oktobra na sklepni slovesnosti 
ocenjevanja medu izročil uradno povabilo kolegov iz Švice, 
naj jih obiščemo. Obljubili smo jim, da pridemo, in ker 
vedno držimo besedo, smo jo tudi tokrat. Končno je 
napočil 29. junij, ko se nas je 26 posedlo v manjši avtobus 
in se odpeljalo proti Švici. Izbrali smo pot prek Italije, ki je 
najkrajša in tudi najhitrejša. Po nekaj kratkotrajnih 
postankih in carinskih formalnostih na italijansko-švicarski

meji smo točno kakor švicarska ura prispeli na cilj v 
Solothuren. Tam nas je na svojem domu sprejel čebelar 
Hans Lehmann. Kot se za čebelarje spodobi, smo najprej 
zavili k čebelnjaku. Pričakoval sem nakladne panje, pa sem 
se uštel. Hans namreč tako kot večina švicarskih čebelarjev 
čebelari v tradicionalnih švicarskih panjih, ki so široki pri
bližno toliko kot 9-satni AŽ-panj in kar precej višji. 
Plodiščni sat ima približno tako površino kot naš AŽ-sat, le 
da je obrnjen pokonci. Sati so postavljeni na toplo stavbo 
in visijo na posebnih nosilcih kot pri nakladnem panju. Nad 
njimi so približno za polovico nižji mediščni sati v dveh



Tradicionalni švicarski panj, z  zadnje  
strani p o  višini razdeljen v tri etaže. 
Levo je  plodiščni sat.

Čebelnjak Fritza Baumaartnerja. Prednje stene 
panjev v teh čebelnjakih so zo  pročeljem  
čebelnjaka. Vidne so le brade panjev.

Skupina semiških čebelarjev pred  katedralo sv. 
Ursa v Solothurnu.

etažah. Matične1 mreže ne uporabljajo. Ko se moč družine 
krepi, nalagajo sate proti zadnji strani panja, tako da se tudi 
vratca, ki zapirajo čebele, po potrebi pomikajo proti zad
njemu delu panja. 1 lans je potožil, da mu je večji del družin, 
tako kot večini čebelarjev v Švici, čez zimo odmrl. Zaradi 
izjemno neprijaznih vremenskih razmer čebele od konca 
oktobra do aprila niso imele nobenega izletnega dneva, ko 
pa je ta vendarle napočil, jih je večina žalostno končala v 
snegu. Tako mu ni preostalo drugega, kot da je letos začel 
razmnoževati družine, s katerimi bo obnovil čebelarstvo. V 
okviiti preostalih kmetijskih objektov ima urejeno točilnico 
ter skladišče za satje in dmg čebelarski material. Skratka, 
čebelarstvo je del kmetije, ki je usmerjena v živinorejo.

Napočil je čas kosila. Posedli smo za mize, ki so bile 
postavljene v gospodarskem poslopju med velikanskimi 
nakladalkami sena in drugimi kmetijskimi stroji. Postregli so 
nam z domačo in doma pripravljeno tradicionalno hrano, to 
pa mi je bilo zelo všeč, saj navsezadnje “dunajca” in pomfri 
lahko jem doma v vsaki gostilni. Med kosilom sta se nam 
pridružila predsednik društva g. Markus Vogt in predsednik 
čebelarske zveze v kantonu Solothurn ter nam izrekla 
dobrodošlico ob začetku našega tridnevnega bivanja v Švici. 
Po kosilu smo se odpravili na ogled mesta. Vodstvo je pre
vzela čebelarka Katarina in nas popeljala po znamenitostih 
starega dela mesta. Žal bi porabil preveč prostora, če bi hotel 
opisati vse znamenitosti, ki jih premore mesto, nikakor pa ne 
smem izpustiti katedrale sv. Ursa, zgrajene med leti 1763 in 
1773. Seveda se večina ni mogla upreti skušnjavi, da se ne bi 
povzpela na vrh zvonika, od k<xler je lep razgled na slikovi
ti stari del mesta, na reko Aare, njene mostove, mestno hišo, 
tri vhode v staro mesto ...

Čas je vse prehitro mineval in odpravili smo se v 
sotesko Verena, poimenovano po svetnici Vereni Ravine. 
Seveda ima ta kraj, prijeten za sprehode, svojo zgodbo, 
soteska pa se konča z bivališčem samotarja. Dan se je že 
nagnil proti večeru, čakal pa nas je še vzpon s sedežnico 
na razgledno turistično točko Weissenstein v gorovju Jura. 
Kljub lepemu vremenu smo bili zaradi meglice prikrajšani 
za pogled na Alpe. Pod samim vrhom je turistična kmetija, 
ki se ukvarja z živinorejo. Tam so nam postregli s tradi
cionalno švicarsko hrano in njihovim vinom. Po večerji smo

se utrujeni odpravili na kmetijsko šolo Walierhof v 
Riedholzu. Namestili so nas v dijaškem domu, vendar je bil 
ta na naše veliko presenečenje pravo nasprotje tovrstnih 
ustanov pri nas, seveda v pozitivnem smislu.

Zjutraj smo si po zajtrku ogledali posestvo kmetijske 
šole in šolski čebelnjak. V njem so tradicionalni švicarski 
panji, ob njem pa tudi nekaj švicarskih nakladnih panjev. 
Direktor šole nam je povedal, da imajo tisti, ki čebelarijo s 
temno nemško čebelo, veliko težav s pohlevno gnilobo, 
ker ta čebela nima tako razvitih čistilnih lastnosti kot kra- 
njica, zato se nekateri čebelarji precej nagibajo k čebela
rjenju s kranjico. V Švici je približno dvakrat več čebelarjev 
kol v Sloveniji. Povprečno čebelarijo z KI panji, takšnih, ki 
imajo 40 panjev ali več, pa je bolj malo. Ob slabih letih 
pridelajo od 4 do 6 kg medu na panj, ob dobrih pa od 15 
do 16 kg na panj. To povprečje je pri čebelarjih, ki pre
važajo, občutno večje, saj pridelajo od 30 do 40 kg medu 
na panj. Večina čebelarjev, to je kar 90 odstotkov, čebelari 
na mestu, preostali pa svoje čebele prevažajo na paše v 
druge kraje. To so praviloma čebelarji z večjim številom 
panjev. Ti prevažajo svoje čebele tudi na posestva, na ka
tera jih vabijo zaradi opraševanja. Ta storitev je plačana od 
20 do 40 G IF  na panj (1 CIIF je približno 155 SIT). So pa 
pri njih precej višje cene opreme kot pri nas. Tako stane nji
hov panj brez satnikov 480 CHF, vsak satnik pa še 2,80 
CHF. Temu primerne so tudi cene medu. Večino medu pro
dajo neposredno na domu. Za 1 kg medu je treba odšteti 
20 CHF, za pol kilograma pa 12 CHF. V trgovinah je seve
da mogoče dobiti tudi cenejši uvoženi med. Na splošno so 
ljudje zelo domoljubni. Drugače kot pri nas v Švici skoraj 
na vsaki hiši visi nacionalna zastava. Hiše so lepo urejene z 
rožami na oknih in balkonih. V treh dneh nisem opazil niti 
enega grma robide, čeprav smo se po večini vozili po 
podeželju. Njive so obdelane, opuščenih polj pa ni bilo 
videti. Kar ni obdelano, popase živina. Skratka, zelo 
primeren kraj za strokovno ekskurzijo naših kmetov, ki se 
jim kljub lepim subvencijam nič ne izplača.

V soboto smo si pred kosilom ogledali specializirano 
čebelarsko trgovino z vso potrebno opremo za okoliške 
čebelarje. Ker se tudi Švicarji bojijo ostankov sredstev za 
zatiranje varoj v vosku, lahko tu dobijo vse potrebno za ster-
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Čebelarski svetovalec
Glasilo Čebelarske svetovalne službe ČZS, št.: 8/06 (SČ 9/06)

POPIS ČEBELNJAKOV
Lidija Senic

V začetku julija sm o v Čebelarski svetovalni službi 
prejeli dopis enega  o d  p redsedn ikov  čebelarskih  
društev, v katerem  navaja, da pogreša navodila g lede 
pop isa  čebelnjakov. Z anim alo ga je, kdo  je p o  
zakonu  dolžan, da  prijavi čebelnjak  v register, kakšni 
so  postopk i prijave, kako  čebeln jake odjaviti ter kdo  
ukrepa zo p e r tiste čebelarje, ki svojih čebelnjakov še 
n iso  registrirali v skladu z Z akonom  o  živinoreji in 
Pravilnikom  o  označevanju  čebel. Popis čebelnjakov 
na obm očju  R epublike Slovenije je leta 2004 izvajala 
Č ebelarska zveza Slovenije o b  pom oči čebelarskih  
društev  in NVI. O značevalci čebelarskih  d ruštev  so  
zato takrat o d  Ministrstva za kmetijstvo, gozdarstvo 
in p reh rano  prejeli navodila, kako  izvesti popis 
čebelnjakov. V tem  času je nekaj čebelarjev opustilo  
čebelarjenje, nekaj jih želi na novo  vpisati čebeln 
jake, dobili sm o nove označevalce itd., za to  vam  za 
boljše razum evanje, kako  postopati, posredujem o 
naslednje napotke:

O značevalc i Č eb elarsk e  zveze Slovenije in 
zaposlen i delavci NVI imajo pooblastilo  za izvajanje 
nalog javne službe na področju  označevanja čebel. 
O značevalec dobi obrazce za vpis v register če b e 
lnjakov in tablice pri Čebelarski zvezi Slovenije. 
O značevalec izroči oz. pošlje čebelarju ob razec za 
vpis v register čebelnjakov. Č ebelar izpolni obrazec 
in ga vrne označevalcu. O d  označevalca prejm e 
tab lice  za o značitev  p o sa m ez n ih  čebeln jakov . 
Tablice pritrdi na čebelnjak  sam , lahko  pa zahteva 
pom oč označevalca. O značevalec je čebelarju na 
voljo tudi za pom oč pri izpolnjevanju obrazca ali 
obravnavi drugih  vprašanj v zvezi z označevanjem  
čebelnjakov. O značevalec ob razce posredu je  na 
Č ebelarsko zvezo Slovenijo, le ta pa  na Ministrstvo 
za kmetijstvo, gozdarstvo  in p reh ran o  (MKGP).

O b  sp rem em bah  dejanskega stanja (na prim er 
postavitev novega čebelnjaka, opustitev  čebelarjenja, 
p rodaja ali dedovan je čebeln jaka in p o d o b n o ) m ora 
če b e la r  sp rem e m b e  sp o ro č iti p o o b la šče n em u

označevalcu v 30 d n eh  o d  nastanka sprem em be. V 
prim eru  opustitve čebelarjenja m ora čebelar, ki v 
enem  ali v seh  čebelnjakih  za sta lno  opusti čebelar
jenje, to  čim  prej sporočiti označevalcu. P odp isano  
vlogo oz. izjavo, v kateri navede svoje ime, številko 
čebelnjaka ali čebelnjakov te r izrazi nam ero  za 
o p u stitev  čebelarjen ja , o d d a  p o o b la šče n em u  
označevalcu.

Vpis v register čebelnjakov ne vpliva na članstvo 
v čebelarskih  društvih: vpis v register čebelnjakov 
je zakonsko predpisan (23. in 24. čl. Zakona o  živi
noreji (Ur. 1. RS, št. 18/02, 110/02-ZU reP-l, 110/02- 
ZGO-1 in ZdZPKG (U radni list RS, št. 45/2004) ter 2. 
čl. pravilnika o  označevanju  čebel (Ur. 1. RS, št. 
94/2003)) in je obvezen za vse čebelarje, vpis v 
čebelarsko  društvo  pa je prostovoljen. Če so  na 
vašem  obm očju  prim eri, da čebelarji niso želeli 
vpisati čebeln jakov  v register čebelnjakov, vam  sve
tujem , da jih opozo rite  na om en jene p redpise . Če ti 
kljub pozivu še v edno  ne b o d o  želeli vpisati svojih 
čebelnjakov v register čebelnjakov, ste se  dolžni o b r
niti na MKGP, Sektor za identifikacijo in registracijo 
živali, ki vodi register čebelnjakov, ali na pristojno 
inšpekcijo, ki izvaja inšpekcijski nadzor, to  je na 
km etijskega inšpektorja. Lahko pa p o d a tk e  o  če b e 
larjih, ki ne  želijo vpisati čebelnjakov v  register 
čeb eln jakov , sp o ro č ite  tud i Č ebelarsk i zvezi 
Slovenije.

Kot sem  že om enila, opravlja inšpekcijski nadzor 
nad  izvajanjem določb  Z akona o  živinoreji in p red 
pisov, izdanih na njegovi podlagi, kmetijski in špek
tor. Ta vam  lahko po leg  ukrepov, do ločenih  s 
splošnim i predpisi o  inšpekcijah, pri opravljanju 
inšpekcijskega nad zo ra  o d red i označitev  živali, 
o dp ravo  pom anjkljivosti in nepravilnosti pri vodenju 
evidenc, registrov in d rug ih  zbirk podatkov . Z 
d en a rn o  kaznijo o d  20.000 d o  120.000 tolarjev lahko 
kaznuje fizično osebo , če ta ne  poskrb i za označitev 
živali ali če jih ne  označi na predp isan  način.



DEFINICIJA ČEBELARSTVA -  mnenje 
Davčnega u rada  RS
Tanja Magdič

Zaradi nejasno definiranega pojma čebelarstva v 
novem  Zakonu o  dohodnini (45.b člen) sm o za m nen
je glede definicije tega pojma in prodaje čebeljih 
pridelkov prosili Davčni urad Republike Slovenije. Po 
mnenju davčnega urada (zapisnik z dne 26. 6. 2006) 
čebelarstvo poleg pridobivanja in prodaje medu 
ter čebeljega voska zajema še prodajo čebeljih 
družin, rojev in matic ter prodajo preostalih pri
marnih čebeljih pridelkov: satja, matičnega 
mlečka, cvetnega prahu, surovega pro polisa in 
čebeljega strupa.

Pri tej dejavnosti lahko čebelar davčno osnovo ugo
tavlja bodisi na podlagi pavšalne ocene dohodka, ob 
upoštevanju normiranih odhodkov, bodisi na podlagi 
ugotavljanja dejanskih prihodkov in dohodkov.

Pri prodaji izdelkov, ki so  pridobljeni s predelavo 
čebeljih pridelkov, so  lahko upoštevani normirani 
odhodki tudi do  70 %, če zavezanec to predelavo 
opravlja kot dopolnilno dejavnost na kmetiji Kot
ena izmed dovoljenih dopolnilnih dejavnosti na kmeti
ji je v 1. točki prvega odstavka 2. člena Uredbe o vrsti, 
obsegu in pogojih za opravljanje dopolnilnih dejavnos
ti na kmetiji (Ur. 1. RS, št. 61/05) in v prvem odstavku

Kaj m ora vsebovati račun, če  ga iz
stavlja čebelar, ki n i zavezanec za DDV 
in  prodaja čebelje pridelke?

Po Zakonu o davku na dodano vrednost - ZDDV 
(Ur. I. RS, št. 21/06 - UPB4), je treba za vsako oprav
ljanje dejavnosti izstaviti račun. Kaj mora račun vsebo
vati, je odvisno tudi od  tega, komu račun izdajamo. Če 
račun izdajamo končnem u porabniku, fizični osebi in 
če sami nismo zavezanci za DDV, je dovolj, da na 
računu navedem o:

a) datum izdaje,
b) zaporedno številko, ki omogoča identi

fikacijo računa,
c) ime in priimek ter davčno številko in naslov 

izdajatelja računa,
č) vrsto blaga in prodajno vrednost brez DDV,

seznam a dopolnilnih dejavnosti na kmetiji, ki je priloga 
te uredbe, navedena “predelava m edu in čebeljih 
izdelkov”.

Ta uredba navaja še druge dejavnosti, ki so  lahko 
povezane s čebelarstvom, in sicer:
- pridobivanje žganih in drugih fermentiranih pijač 

(npr. medice),
- medičarstvo,
- svečarstvo,
- storitve s kmetijsko in gozdarsko mehanizacijo, opre

mo in orodji, m ed katere je lahko uvrščeno tudi 
storitveno točenje m edu drugim čebelarjem,

- prodaja pridelkov in izdelkov z drugih kmetij,
- prodaja d rugod  predelan ih  in /a li p roizvedenih  

izdelkov iz lastnih surovin,
- izdelava drugih izdelkov iz lesa, m ed katere je lahko 

uvrščena tudi izdelava čebeljih panjev.
Oseba, ki opravlja navedene dejavnosti, lahko 

davčno osnovo ugotavlja ob  upoštevanju normiranih 
odhodkov ali na podlagi dejanskih prihodkov in 
odhodkov.

Uradni dopis Davčnega urada RS je v celoti objav
ljen na spletni strani Čebelarske zveze Slovenije.

d) na računu pripišemo izjavo: “Nisem zave
zanec za DDV”.

Če račun izdajamo zavezancu za DDV ali pravni 
osebi (določba 34. člena ZDDV), m oram o na računu 
navesti še točen naziv in naslov prejemnika računa 
ter identifikacijsko številko naročnika oz. kupca 
za DDV. Če vam bodo denar nakazali na vaš osebni 
transakcijski račun, pripišite še številko vašega računa. 
Računu morate obvezno priložiti kopijo potrdila o  reg
istraciji pri Davčnem uradu. Na podlagi tega potrdila 
odkupovalec  (kupec) ve, ali m ora pri izplačilu 
obračunati in odtegniti akontacijo dohodnine!

Spodaj navajamo primer računa, če je kupec 
davčni zavezanec (pravna oseba, s. p.). Če račun izda
jate fizični osebi, vam podatkov o kupcu ni treba pisati, 
spodaj pa navedete sam o vrsto blaga, prodajno ceno in 
vrednost brez DDV.

Vi sprašujete, mi odgovarjam o



Janez llovak 
Celovška cesta 100 R a č u n
1000 Ljubljana 
Davčna S? 12345678

kraj Ljubljana
daturrfl .6.2006

«t. 1

! O Pr»|«iv .< Meden d.o.o., Linhartova cesta 49a, 1000 Ljubljana
D a v č n a  ft * Sl 87654321 Datum odpoUianj» bU0« o*, opravtyjnf« •torttAv* 1.6.2006
Vr»u oilrom» loofflv« VrwO-Kwi* DDV*

ti Ko4£in« (tx«z DDV) ODVi Sfcpp Zn*«*k
i 3 4 S 13*4] 6 1 l»*6] »(WJ

1 med 100 kg 1.000,00 100.000,00 100.000,00

2 čebelji vosek 25 kg 200,00 6.000.00 6.000,00

osebni račun: 03139-100012345
nisem zavezanec za DDV

n

J  ar m
..... — . — 

h; j * H» manio Mfuav po ». iMfu 2GOV
a t .  D O V  

S c i o t n a  s l  U O V

od c» no«« 
od ot«m

Pnxttj'i« ytedrwl

105.000,00

j ^
<V«Oi (rttutari ALEA* Ofer. 9 .3 0

Čebelar je dolžan izdane račune hraniti najmanj deset let po izteku leta, v katerem so bili izdani. O oprav
ljenem projnetu poroča pristojnemu davčnemu uradu le, če se je odločil za vodenje knjig ali normirane 
odhodke. Ce se je odločil za ugotavljanje davčne osnove na podlagi pavšala, mu o proda|i ni treba pose
bej poročati.

NOVI ZAKON O DRUŠTVIH
Tanja Magdič

28.6. 2006 je začel veljati novi Zakon o društvih (Zdru- 
1), ki ga je Državni zbor Republike Slovenije sprejel na 
seji, 30. maja 2006. S tem dnem so prenehali veljati stari 
Zakon o društvih, Ur. 1. RS, St. 60/95 in 49/98, in nekateri 
podzakonski akti (kateri podzakonski akti prenehajo ve
ljati, določata 59. in 60. člen novega zakona!).

Ena poglavitnih sprememb novega zakona je podrob
nejša opredelitev pridobitne dejavnosti v društvih 
(drugi odst. 3. člena in 25. člen ZDru-1). Tako ni dovo
ljeno ustanoviti društva, katerega namen je ustvarjanje 
dobička, ali društva, katerega izključna dejavnost je pri
dobitna dejavnost, prav tako pa tudi ni dovoljeno delo
vanje takega društva. Društvo lahko opravlja pridobitno 
dejavnost pod pogoji, ki jih za opravljanje te dejavnosti 
določa zakon. Pridobitna dejavnost mora biti določena v 
temeljnem aktu in mora biti povezana z namenom in cilji, 
kot dopolnilna dejavnost nepridobitni dejavnosti društva, 
dovoljeno pa jo je opravljati le v obsegu, potrebnem za 
uresničevanje namena in ciljev oz. za opravljanje neprido
bitne dejavnosti. Šteje se, da je pridobitna dejavnost 
povezana z namenom in cilji društva, če lahko neposre
dno pripomore k uresničevanju namena oziroma ci
ljev društva, pri čemer prispevek ni izključno v zagota

vljanju prihodkov društva. Kot dopolnilna dejavnost 
nepridobitni dejavnosti društva se šteje tista pridobitna 
dejavnost, ki skupaj z nepridobitno dejavnostjo sestavlja 
določeno storitev ali dosežek oziroma zagotavlja boljšo 
porabo osnovnih sredstev društva.

Za doseganje namena in ciljev lahko društvo ustanovi 
gospodarsko družbo ali pa opravljanje pridobitne 
dejavnosti na podlagi zakupne ali sorodne pogodbe 
zaupa drugim osebam.

Nekoliko podrobneje novi zakon določa odgo
vornost za zakonito poslovanje ter obveznosti društva 
in njegovega zastopnika. Za obveznosti odgovarjata tako 
dmštvo z vsem svojim premoženjem kot zastopnik 
društva s svojim premoženjem do višine oškodovanja 
društva, ki ga je povzročil s svojim dejanjem. Solidarno in 
z vsem svojim premoženjem odgovarja tudi fizična oz. 
pravna oseba do višine premoženjske koristi, ki jo je pri
dobila z ravnanji odgovornih oseb.

Po novem lahko društvo ustanovijo oziroma se 
vanj včlanijo tudi pravne osebe. Novi zakon podrob
neje opisuje, kaj morajo določati temeljni akti društva, 
kdo so organi društva in pod kakšnimi pogoji delujejo. 
Spremenjene so tudi kazenske določbe. Novost je tudi v



dodanem členu glede računovodstva, finančnega in društev opozarjam na 57. člen Zakona, ki določa, da mora-
materialnega poslovanja društva, pri katerem je največja jo društva manjkajoče podatke iz 7. alineje 18. člena
sprememba v tem, da mora društvo, ki je v prejšnjem (osebno ime, EMSO, spol, državljanstvo ter naslov stalnega
poslovnem letu preseglo 200 milijonov tolarjev, pred spre- prebivališča zastopnika društva) sporočiti upravni enoti v
jetjem letnega poročila, revidirati svoje računovodske roku šestih mesecev od uveljavitve zakona, to je do 28.
izkaze. Pripravlja se novi računovodki standard. decembra 2006. Najdete ga v Ur. 1. RS, št. 61/2006, in na

Novi zakon vsebuje predvsem podrobnejšo in jasno internetni strani:
definicijo posameznih členov, večjih novosti, ki bi bile http://www.uradni-list.si/l/objava.jsp?urlid=20066l&stevil-
pomembne za čebelarska dništva, pa ni. Predsednike ka=2567

OBVESTILO
A prila  je Č e b e la rsk a  svetova lna  s lu žb a  p rip rav ila  d v a  p ro jek ta , in sicer:
■ O tro c i, sp o z n a jm o  č eb e lo  in
• Č ebela rsk i ta b o r.
2  n jim a se  je ČZS prijavila na Javni razpis za sofinanciranje projektov društev in zvez društev v šolskem letu 
2006/2007 te r z a  iz v e d b o  teh  p ro jek tov  pridobila nepovratna sredstva. O b a  sta  p o m e m b n a  p redvsem  z  v id ika  v z g o je  in 
in fo rm iran ja  m lad ih  o  p o d ro č ju  čeb e la rs tv a .
Projekt Otroci, spoznajmo čebelo je n am en jen  predšo lskim  o trokom . N a  ta  n ač in  želim o  pri o trocih  te  s ta ro stn e  skup ine vzbuditi 
pozitiven o d n o s  d o  n a ra v e  in čeb e le . O tro k e  b o m o  o b  pom oči raz ličn ih  de lavnosti, ki b o d o  po tek a le  p o d  vodstvom  izkušene vzgojiteljice 
in o b  nav zo čn osti č e b e la r ja ,  seznan ili s čeb e lars tv om  in po m em b n o stjo  čeb e le  z a  o h ra n itev  n a ra v e . Vključiti n a m e ra v a m o  15  različnih  
vrtcev (p rib ližno . 4 5 0  otrok) iz  1 5  raz ličn ih  k ra jev  p o  vsej Sloveniji. Projekt b o  po teka l tri dn i, v  vrtcih p a  b o d o  de javnosti o  tej temi 
po te k a le  še  ve£  dn i p o  k o n čan em  projektu.
D rugi p ro jek t Čebelarski tabor je n a m en jen  u čencem  osnovnih  šol, ki ž e  im ajo  nekaj č e b e la rsk e g a  p re d z n a n ja . V  okviru te g a  p r o 
jekta  na j bi poglobili svoje z n a n je  te r p re k  ig re  in ak tiv n eg a  so d e lo v an ja  sp ozna li čeb e lars tv o  in d e la  v  p a n ju . O b  pom oči praktičnih  
p rik a z o v  in z  aktivnim  so de lov an jem  b o d o  učenci p o g lo b ljen o  sp o zn a li čeb e la rs tv o  in življenje čeb e l te r se  seznan ili s p o m e n o m  n a 
rav n e  in kulturne ded išč in e . T ab o r na j bi p ripo m o ge l tudi k m ed seb o jn em u  sp o z n a v a n ju  in d ru ž e n ju  učencev  iz  vse  S lovenije. Enodnevni 
ta b o r  b o m o  pripravili v treh krajih  p o  Sloveniji.
Ob tej priložnosti bi se raaa zahvalila VSEM, ki so kakor koli pomagali pri pripravi razpisne dokumentacije.

Tanja Magdič

OBVESTILO
Roki, z a  o d d a jo  vlog n a  p o d la g i U re d b e  o  p o d p r i  ev id en tiran ju  lastnosti, osnovni od b ir i in m enjav i čebeljih  m atic  kran jske  č eb e le  v 
letu 2 0 0 6  (Ur. L, št. 5 2 / 2 0 0 6 )  so:
• najpozneje do 8. septembra 2006 m o ra  č e b e la r  izpo ln jene  o b ra z c e  Panjski list in Poročilo p re g le d a , skupa j s p rilog o  V loga  

z a  p o d p o ro  ev id en tiran ju  la s tn o s ti ..., pred ložiti čeb e la rsk em u  društvu;
• na|pozneje do 22. septembra 2006 m o ra  č eb e la rsk o  d ruštvo  vse  z b r a n e  in p re g le d a n e  te r p o trjen e  v lo g e  č eb e la rje v  poslati 
n a  Č e b e la rsk o  z v e z o  Slovenije.
Predsednike čebelarskin društev pozivamo, da se ob morebitnih vprašanjih obračajo na terenske svetovalce 
na svojih območjih.

OBVESTILO
N a  G o sp o d a rsk e m  razstav išču  v  Ljubljani b o  o d  1 4 . - 1 6 .  se p te m b e ra  2 0 0 6 ,  o d  9 .3 0 —19. u re  po teka l O trošk i b a z a r .  N a  O tro škem  
b a z a r ju  b o d o  n a  o g le d  raz s ta v e  iz  raz n ih  po d roč ij in raz ličnih  tem atsk ih  sklopov, odvija l p a  se  b o  tudi izo b ra ž ev a ln i p ro g ra m . V  okviru 
s le d n je g a  b o s te  lahk o  poslušali p o u č n a  p re d a v a n ja  n a  ka te rem  b o  so d e lo v a la  tudi ČZS, s p re d a v a n je m :
Č ebelji pridelk i -  m oč n a ra v e , A n d re ja  K andolf, univ. dip l. b io l., specia listka  z a  v a rn o  h ra n o  p ri čebe larsk i svetovalni službi 
(sobota, 16. septembra ob 14. uri). VSTOp ^  JE PROST! VABLJENI OTROCI IN ODRASU!

U R A D N E  URE SV ETO V A LCEV : Andreja Kandolf, specialistka za zagotavljanje varne hrane, uradne ure: tor., sre., pet. od 8.-16. ure, tel: 01 729 61 33, 040 
436 514; terenski svetovalci: Vlado Auguštln, uradne ure: pon. od 10.-14., tel.. 040 436 516, 07 306 02 36; Jožica Kapun Mariik. uradne ure: pon. (xl 10.-14. ure, 
tel. 040 436 517, 02 548 16 39; Tanja Magdič, uradne ure: pon. <xl 12.-16. ure, tel.: 040 436 513; Radovan Kovačič, uradne ure: sreda od 8 —12. ure, tel.: 040 436 518; 
Lidija Senič, v.d. vodje ČSS, uradne ure: to r : od 12.-16., sre.: od 8.-14. ure, tel: 040 436 515.
Priporočamo, da terenske svetovalce zaradi morebitne odsotnosti (dopust ali bolniška) pred obiskom  pokličete.



ilizacijo voska in izdelavo satnic različnih mer iz manjših 
količin voska. Tako lahko čebelar 10 kg voska zamenja za 
samice. Sledil je ogled novega in zelo lepega čebelnjaka 
predsednika društva g. Markuša Vogla, zgrajenega letos 
spomladi. Pri njem smo ostali tudi na kosilu. Popoldne nas 
je pot peljala v sosednji kanton Emental, znan predvsem po 
situ. Za te kraje je značilna razgibana gričevnata pokrajina, 
v kateri je doma predvsem živinoreja. Opozorili so nas na 
še eno značilnost: na vrhu vsakega hriba je namreč zasaje
na lipa, ki menda ščiti pred strelo. Naš cilj je bil eden izmed 
večjih čelielarjev v teh krajih, g. Fritz Baumgartner, ki je tudi 
predsednik združenja čebelarjev prevaževalcev. Sprejel nas 
je na svojem domu in nam razkazal čebelnjak z 28 panji, ki 
ga ima ob svoji hiši. Povedal je, da skupaj s sinom čebelari- 
ta z 200 panji, ki so v zabojnikih nameščeni v različnih kra
jih. Pohvalil se je, da bo iz panjev, nameščenih v Tesinu, kjer 
raste tudi kostanj, letos natočil povprečno po 60 kg medu. 
Povedal nam je, da je začel čebelariti s temno čebelo, zdaj 
pa se je v celoti preusmeril na kranjico. Ko smo ga vprašali 
zakaj, je naštel vse dobre lasnosti naše čebele, odločilno pa 
je bilo to, da je odpornejša na okužbo s pohlevno gnilobo. 
Prešinila me je misel, da bi to morali slišati tudi tisti naši 
čebelarji, ki so nasprotovali zaščiti kranjice pri nas in njene
mu mešanju z drugimi vrstami. Spomnim se tudi besed 
pokojnega prof. Starca, da se namreč Slovenci ne zavedamo, 
kaj imamo, opozarjal pa je tudi, naj se potrudimo, da bomo 
to tudi obdržali, in naj si ne želimo drugih pasem in 
križancev. Švicarski čebelarji od države ne dobivajo 
nikakršne pomoči, tudi za odmrtje čebel zaradi hude 
gnilobe ne. Da pa bi vendarle pomagali tistim, ki jih doleti 
Ut nadloga, so vzpostavili neke vrste zavarovanje, v katere
ga vsak čebelar prispeva po 1 CHF za vsako družino. Tako 
zbran denar porabijo za odškodnino, ta pa je za uničeno pri
dobitno družino 90 CHF in za rezervno 30 CHF, čebelar pa 
k temu znesku še sam doda 10 odstotkov. Seveda čebe
larstvo za Baumgartnerjeve ni edini vir dohodka. V lasti 
imajo tudi sirarno, v kateri na leto proizvedejo 150 ton sira 
in za ta namen odkupijo 2 milijona litrov mleka.

Kar nekoliko nenavadno bi bilo, če se ne bi pozanimali, 
kako Švicarji zatirajo varoe. Odgovor je bil povsod enak: 
Nobene kemije, samo organske kisline in timol. Zelo za

nimiva je tudi papirna podloga za jedilni pribor, ki smo jo 
dobili ob vsakem obroku. Na njej je čebelarstvo predstav
ljeno kot zanimiv hobi, opisana je čebelja družina, navedeni 
pa so tudi čebelji pridelki. V trgovini pa je bilo mogoče 
videti lično embalažo, poslikane pokrove za kozarce, kar
tonske nosilke, etikete, zaščitne prelepke za kozarce itd. 
Skratka, skrbni opazovalec je lahko dobil kar nekaj zgle
dov, ki bi jih bilo vredno posnemati.

Po končanem obisku pri čebelarju smo odšli še na raz
gledno točko Ahorn, s katere je lep razgled na niže ležeče 
gričevje, posejano z gorskimi kmetijami. Sledil je še ogled 
sirarne in sirarskega muzeja, v katerem je mogoče videti 
vso staro opremo za to vrsto dejavnosti, pa tudi prikaz pre
delave mleka v sir na star način.

Proti večeru smo se vrnili v Solothurn, kjer so nas čakali 
gostitelji z večerjo. To priložnost smo izrabili za 15-minut- 
no multimedijsko predstavitev semiškega dmštva in zna
menitosti kraja, ki si jih naši gostotelji niso utegnili ogledati 
med lanskim obiskom. Izmenjali smo si darila in se zavrteli 
ob zvokih tradicionalne švicarske glasbe. Seveda ob tem ni 
manjkal naš ljudski godec in čebelar Martin Pečavar, in kot 
bi mignil, je nastal ubran mednarodni ansambel. Prijetno 
druženje se je zavleklo pozno v noč.

Naslednje jutro po zajtrku smo se morali posloviti. 
Preden smo v avtobusu zasedli svoja mesta, se je marsiko
mu nehote utrnila tudi kakšna solza, ki je pričala, kako pris
ten prijateljski odnos se je stkal med nami. In kaj je bilo 
tako posebnega pri tem obisku? Medse so nas sprejeli lju
dje, ki smo jih po večini videli prvič. Niso nas nastanili v 
dragih hotelih, temveč so nam omogočili udobno bivanje 
po naši meri. Skrbeli so za nas, nas vodili po turističnih zna
menitostih, nam odprli svoje domove. Tako smo lahko 
neposredno spoznali preproste ljudi in njihov način živ
ljenja na podeželju, kjer živijo. Tisti, ki jim ni mar za blišč 
mondenih središč, so lahko začutiti vsakdanji utrip življenja 
v kraju, kjer smo bivali.

Največje zasluge za uspešeno izvedeno ekskurzijo imata 
brez dvoma član našega dmštva Drago Satošek in njegova 
žena Olga, ki sta nam nesebično omogočila to poučno 
ekskurzijo. Preostali člani Čl) Semič se jima najlepše zah
valjujemo za ves njun tmd.

Sprejem pri predsedniku združen ja  
švicarskih čebelarjev prevažalcev g. 
Fritzu Baumgartnerju (drugi iz leve).

N a  policah čebelarske trgovine so m ed  drugim  
na voljo različne etikete in barviti pokrovi za  
kozarce, vse prirejeno za  individualno prodajo.

Predstavnikom čebelarjev gostiteljev smo se za  
požrtvovalnost in trud zahvalili s priložnostnimi 
darili.



v
Strokovni izlet ob 130-letnici obstoja Čebe
larskega društva "Henrik Peternel" Celje
Trajče Nikoloski

Kot je že dolga leta v navadi, je Čebelarsko društvo 
Henrik Peternel tudi to leto, oh 130-letnici svojega obstoja, 
organiziralo strokovno ekskurzijo, tokrat na Primorsko.

Na prvi jutranji kavici in malici smo se ustavili v gostilni 
pri Turku v Hotedrščici nad Logatcem. Ta je v stavbi iz leta 
1748 in ima stoletno tradicijo. Prek Idrije in Tolmina smo 
nato prispeli v Kobarid, kjer sta nas pričakala čebelarska 
mojstra Marija Sivec in Dušan Žunko in nas peljala na njuno 
domačijo v vasi Sožid, kjer sta nam predstavila svoje čelie- 
larstvo. Ukvarjata se s proizvodnjo in prodajo čebeljih družin, 
z vzrejo matic in za konjiček tudi s slikanjem na steklo.

Avtobus s 50 čebelarji je odpeljal na prvo stojišče (čebe- 
larita namreč na več stojiščih), na katerem čebelarita. Živita 
ob meji z Italijo in v dolini Bavšice imata približno 250 do 
300 čebeljih družin. Oba čebelarska mojstra sta nam zelo 
vneto pripovedovala (ob sendvičih in osvežilni pijači) o 
svojih čebelarskih izkušnjah, ki sta si jih pridobila v 12 letih

čebelarjenja v tako skrajnih razmerah, kot vladajo v Bavški 
dolini. Nekateri čebelarji smo obiskali cerkvico Svetih treh 
kraljev iz leta 1710, ki stoji v bližini njunega doma. Ko smo 
se od njiju poslovili, smo se odpravili na ogled Muzeja prve 
svetovne vojne v Kobaridu.

O tem muzeju nima smisla izgubljati besed. Med drugim 
je bil razglašen tudi za evropski muzej leta. Po ogledu 
muzeja smo se počasi odpravili na kosilo v Jelkin hram v 
Drežnico, postavljeno pod mogočnim, čudovitim Krnom v 
objemu Triglavskega narodnega parka. Po obilnem kosilu 
smo si ogledali še veliko vaško cerkev in okolico ter dolino 
s smaragdno Sočo.

Na poti domov je bilo razpoloženje čebelarjev na vrhun
cu, saj so bili polni vtisov o  doživetjih tega dneva. Na koncu 
smo si zaželeli še: Naj medi!

Zapis je pripravil po čebelarskem stažu najmlajši član 
Čelx‘larskega društva “Henrik Peternel'' iz. Celja.

N a čebelnjaku v Sožidu. Dušan Žunko pri pregledu plemenilčltov. (Foto: T. N.)

Obisk koroških čebelarjev in kmetov v 
Savinjski dolini
Navdušeni nad lepotami in prijaznostjo
Marija Lebar

V soboto, 8. julija 2006, so predstavnike Čebelarske 
zveze SA-ŠA obiskali čebelarski kolegi in kmetje iz Avstrije. 
Ekskurzijo sta organizirala Katoliški dom prosvete iz Tinj v 
Avstriji in tamkajšnja Kmečka izobraževalna skupnost. 
Poleg kolegov čebelarjev so Korošci obiskali še nekatere 
znamenitosti Zgornje Savinjske doline.

Ekskurzijo sta vodila Anton Krušič in Vida Obid, ki je 
sodelavka Kmečke izobraževalne skupnosti in Katoliškega 
prosvetnega doma v Tinjah. Ti programi so delno finan
cirani tudi iz sredstev evropskega programa Interreg 111 A.

Večina obiskovalcev, doma iz Tinj in Bilčovsa, je bila pri 
nas prvič, vsi pa so bili zelo navdušeni nad lepotami 
Zgornje Savinjske in Zadrečke doline ter gostoljubnostjo 
čebelarjev.

Po ogledu Muzeja lesarstva v Nazarjah so se ustavili 
pri članih Čebelarskega društva Kokarje, točneje pri 
Francu Žehlju, gospodarju kmetije Zernik v Pustem 
Polju. Tam so jih gostitelji pričakali s pravo zgornjesa- 
vinjsko dobrodošlico, pri kateri ni manjkalo niti suhega 
želodca, niti jabolčnika in niti veselih melodij izpod



prstov mladega harmonikarja. Podpredsednik Čebelarske 
zveze Slovenije in predsednik Čebelarske zveze SA-ŠA 
Marko Purnat je goste pozdravi! v imenu slovenskih 
čebelarjev in na kratko orisal način čebelarjenja pri nas. 
Gostje so bili izjemno presenečeni nad tem, kako dobro 
je v Sloveniji urejeno zdravstveno varstvo čebel, saj imajo 
čebelarji na voljo kar sedem veterinarjev in nekaj kmetij
skih svetovalcev s področja čebelarjenja, česa podobne
ga pa pri njih ni. Tudi na avstrijskem Koroškem čebela-

Sprejem  koroških čebelarjev pri g. Francu Žeblju.

rijo s kranjsko sivko, kot to zahtevajo avstrijski predpisi, 
vendar se dogajajo tudi zlorabe, zato se pojavlja mešanje 
pasme.

Po obiskih pri čebelarjih so si gostje ogledali še kate
dralo in muzej v Gornjem Gradu ter park cvetja Mozirski 
gaj. Polni lepih vtisov, o  katerih so govorili ob slovesu, so 
se proti večeru vrnili na svoje domove.

Po tridesetih letih združitev in 
preimenovanje
Marija Lebar

Za člane Zgornjesavinjske čebelarske zveze Mozirje je 
bil petek, 3- marca, velik dan. Po tridesetih letih delovan
ja so sprejeli sklep o preimenovanju zveze v Čebelarsko 
zvezo savinjsko-šaleškega območja ali krajše ČZ SA-SA.
Pristopne dokumente je podpisalo dvanajst društev ter s 
tem sklenilo pogovore in priprave na združitev v enotno 
zvezo.

Predstavniki društev, ki so bila združena v dozdajšnji 
zvezi, so poslušali poročila o delovanju in finančnem stan
ju zveze in jih potrdili. Po predlagani in potrjeni razrešnici 
organom zveze so sprejeli sklep o preimenovanju v Čebe
larsko zvezo savinjsko-šaleškega območja SA-SA. V zvezo 
so se povezala vsa društva nekdanje zveze, pridružila pa 
so se še šaleška društva Mlinšek iz Velenja, Apis iz 
Velenja, Vinska Gora, Ravne pri Šoštanju in Šmartno ob 
Paki.

Delegati so sprejeli pravila delovanja zveze in pod
pisali pogodbe o združitvi v ČZ SA-ŠA, potem pa so volili 
organe na novo nastale zveze. Za predsednika je bil izvol
jen Marko Purnat iz Mozirja, za podpredsednika pa 
Edvard Stropnik iz Velenja. Pravila namreč pravijo, da naj

bosta predsednik in podpredsednik iz različnih delov regi
je. Upravni odbor sestavljajo predsedniki posameznih 
društev. S tem sta vsem članom enakopravno zagotovlje
na tako informiranost kol možnost vpliva na delo zveze.

ČZ SA-ŠA je bila ustanovljena zato, da bi predstavljala 
svoje člane in zastopala njihove interese. “Le če bomo 
združeni in složni, nas bo slišati tudi zunaj naših društev. 
Naš namen je biti suveren sogovornik vsem organom, ki 
odločajo o našem delovanju in naši prihodnosti, žal, 
pogosto brez nas,” je dejal Marko Purnat in dodal:

“Namen in cilji te zveze so: povezovanje čebelarskih 
društev in uresničevanje skupnih interesov, aktivno sode
lovanje pri oblikovanju strateškega razvoja čebelarstva ter 
pri pripravi in izvajanju politike ČZ Slovenije ter aktivno 
sodelovanje med našimi člani in zagotavljanje strokovne 
pomoči, spodbujanje čebelarjenja s pasemsko čisto, 
donosno in zdravo kranjsko čebelo, sodelovanje pri 
preprečevanju in zdravljenju bolezni in zajedavcev, z 
organiziranim izobraževanjem krepiti strokovnost članov, 
pridobivati podmladek, spodbujati zanimanje občanov za 
čebele, sodelovati pri načrtovanju kmetijske politike, ohra-



M arko Purnal (levo) je postal prvi predsednik  ČZ SA-ŠA

njanju zdravega okolja in utrjevanju vezi med prebivalci 
obeh dolin.”

Prejšnja zveza je štela 186 članov, pridružilo se jim jih 
je še 172. Načrt dela, ki so ga sprejeli, obsega štiri osred
nje točke, in sicer organizacijsko gospodarske zadeve, 
izobraževalno dejavnost, zdravstveno varstvo čebel in 
tehnologijo čebelarjenja.

Da je njihova usmeritev pravilna, so v svojih govorih 
potrdili tako poslanec v državnem zboru in čebelar Jakob

Presečnik kot župani. Izrazili so zadovoljstvo, da so se 
čebelarji združili na svojo lastno pobudo, torej brez vple
tanja politike. Hkrati so se zavezali pomagati po svojih 
močeh. Prvi konkretni projekt naj bi bil že letos znova 
obujen čebelarski praznik v Gornjem Gradu. Kot je 
povedal župan Toni Rifelj, je bil ta praznik dolgo časa 
odlična priložnost za promocijo čebelarstva, a je počasi 
zamrl. Letos naj bi potekal dva dneva. Prizadevanja čebe
larjev pa sta pohvalila tako luški župan Ciril Rose kot 
velenjski župan Srečko Meh.

V imenu Čebelarske zveze Slovenije je zborovalce 
pozdravila Lidija Senič. Tudi ona je izrazila prepričanje o 
nujnosti takšnega združevanja ter dodala, da se veseli 
sodelovanja z novo zvezo.

Iz besed vseh govornikov je bilo razbrati optimizem in 
gotovost, da bo nova zveza prispevala veliko dobrega in 
tako olajšala zdajšnji težaven položaj čebelarstva, ki ga 
poleg zastrupljanja okolja in čebeljih bolezni pesti še 
nedorečena davčna zakonodaja. Po njihovih besedah zdaj 
že potekajo dogovori o  davčnih predpisih na področju 
čebelarstva, predvsem o tem, kako jih prilagoditi pre
ostalim članicam Evropske unije in kako zagotoviti, da 
bodo prijaznejša do pridelovalcev medu.

Sto let delovanja Čebelarskega društva 
Vrhnika
Proslava in razstava ob velikem jubileju
Kristijan Hrastar

Čebelarsko daištvo Vrhnika je ob stoletnici svojega 
delovanja v začetku julija letos v Cankarjevem dom u na 
Vrhniki pripravilo razstavo o zgodovini društva in čebe
larstva na območjute občine, visoki jubilej pa je zaz
namovalo tudi s kulturnim programom in podelitvijo 
priznanj pri Ribiškem dom u v Sinji Gorici.

Predsednik društva Slavko Keršmanc je udeležencem  
slovesnosti predstavil zgodovino društva, župan občine 
Vrhnika dr. Marjan Rihar pa je zbranim dejal, da moramo 
naravo sicer ohranjati vsi, hkrati pa je še posebej povabil 
čebelarje, naj ekološko zavest posredujejo mlajšim

rodovom. Podpredsednik Čebelarske zveze Slovenije 
Franc Šivic je dejal, da so se društva v preteklosti ime
novala družine in za marsikoga so bile res kot druga 
družina. Predsedniku čebelarskega društva je ob jubileju 
izročil najvišje odlikovanje Čebelarske zveze Slovenije — 
odličje Antona Janše I. stopnje.

Kot je dejal predsednik društva Slavko Keršmanc, so 
člani ponosni na svoje prednike, ki so ustanovili društvo. 
Vrhniški čebelarji so bili nam reč m ed najnaprednejšimi 
čebelarji na Slovenskem in to tradicijo skušajo člani 
ohranjati tudi naprej. “Še naprej bom o skušali delovati v

Slavnostni govor predsednika Slavka Franc Sivic je  predal društu odličje AJI .  stopnje Župan Vrhnike dr. M arjan Rihar izroča darilo
Keršmanca. predsedniku društva Vrhnika. (Vse slike: Markelj)



dobro vseh članov in narave v občini. Čebele so namreč 
indikatorji zdravega in čistega okolja, saj če čebele umre
jo zaradi zastrupitve, je to velika nevarnost tudi za ljudi. 
Čebelarji zato pridelujemo zdrave in kakovostne čebelje 
pridelke brez vsakršnih dodatkov in take lahko kupijo 
tudi naši porabniki.

“Takule smo čebelar’1, pa km et’val ... umes pa rasi,” 
se spominja Frančiška Zalaznik, hči pokojnega velečebe- 
larja Franca Marklja, ki se je z družino iz Železnikov 
priselil na Vrhniko. S seboj so pripeljali tudi nekaj kran- 
jičev s čebelami. Vsi otroci so pomagali pri čebelarjenju 
in kmalu so imeli skoraj 300 panjev čebel.

Na Vrhniki je oče Markelj navezal stike z drugimi 
čebelarji in kmalu se je porodila pobuda za ustanovitev 
podružnice Slovenskega čebelarskega društva Ljubljana 
na Vrhniki. In tako so se vrhniški čebelarji 11. tebmarja 
1906 zbrali v gostilni pri Jurcu. Za začetek so poslušali 
predavanji tajnika ljubljanskega društva Avgusta 
Bukovca o različnih nepravilnostih pri čebelarjenju ter o 
prednostih čebelarjenja v panju s premičnim satjem. 
Nekaj udeležencev se je takoj odločilo, da preizkusijo ta 
novi način.

V čebelarsko podružnico se je vpisalo 26 članov. Za 
predsednika so izvolili Franca Furlana, tajnik je postal 
Hinko Rudel, blagajnik Valentin Košmrlj, odbornika pa 
Franc Markelj in Mihael Jerina. Za izobraževanje svojega 
članstva so v naslednjih letih skrbeli s predavanji o  
različnih temah, začeli so uvajati AŽ-panje, kupovali 
orodje, stiskalnico za izdelavo satnic, čebelarski voz itd. 
Kljub temu se je začetno navdušenje čebelarjev počasi 
ohlajalo, k temu pa so veliko pripomogle slabe letine. 
Ker zaradi nezanimanja ni bilo mogoče izvesti niti 
občnega zbora, je predsednik javno pozval čebelarje, naj 
se zganejo, če nočejo, da podm žnica ne bo propadla. 
Zaradi pasišč je izbruhnilo tudi nekaj sporov z Ijubljan-

Čebelarjenje danes
Na Vrhniki je čebelarjenje zdaj zelo dobro razvito. 

Registriranih je 93 čebelarjev, ki imajo nekaj manj kot 
dva tisoč čebeljih družin. Čebelarji povprečno vzrejajo 
po 21 družin. Po številu čebelarjev na tisoč prebivalcev 
za približno 40 odstotkov presegajo državno povprečje, 
po številu čebeljih dnižin na k n r površine pa kar za 85 
odstotkov.

Uspešen zaključek čebelarskega 
izobraževanja
Trajče Nikoloski

Program usposabljanja čebelarjev v letu 2005/2006 
je bil pripravljen na podlagi Programa ukrepov na 
področju čebelarstva v RS v letih od 2005 do 2007 in 
uredbe o izvajanju Programa ukrepov na področju 
čebelarstva v RS v letih od  2005 d o  2007. Usposabljanje 
po tem program u je za čebelarje, ki so registrirani v 
skladu s predpisom  o registraciji čebelnjakov, brez
plačno. Temu prim erno je bila velika tudi udeležba 
čebelarjev celjske regije.

Po programu letnega usposabljanja čebelarjev v letu 
2005/2006 je to potekalo  v organizaciji ČZS na

Priprava voza  za  razstavo. Frančiška Zalaznik (v sredini) hči
velečebelarja M arklja na razstavi.

IFoto: B. Grom)
skim društvom. V tridesetih letih prejšnjega stoletja se je 
število članov precej povečalo, sploh pa m ed drugo sve
tovno vojno, ker so sladkor za čebele dobivali le orga
nizirani čebelarji.

Po vojni se je podružnica preimenovala v čebelarsko 
družino, ta pa se je leta 1964 skupaj s Čebelarsko druži
no Borovnica združila v Čebelarsko društvo Vrhnika. Za 
podm ladek so poskrbeli s čebelarskim krožkom, ki na 
osnovni šoli deluje že od leta I960. Skušali so ustanovi
ti tudi svojo plemenilno postajo. Veliko dela je bilo z 
organizacijo prevozov čebel na bolj oddaljena pasišča, 
na katera so čebele nekoč prevažali z vozovi, pozneje pa 
s tovornjaki in posebnimi vlaki. Nemalo težav in izgub 
so povzročile tudi različne bolezni, ki večkrat zdesetka
jo čebelje družine.

Udeleženci praktičnega usposablja- Čebelarski mojster Franc Panker 
n/a na Prevaljah. (Foto: T. N .) je vodil usposabljanje.



Vrtnarski šoli v Celju na različnih področjih, ki so si jih 
čebelarji izbrali sami. K oordinator usposabljanja je bil 
Trajče Nikoloski.

Poleg tega je potekal tudi sem inar o  varozi, ki so se 
ga udeležili številni čebelarji. V letih 2005 in 2006 se je 
izobraževanja udeležilo in ga tudi uspešno končalo več 
kot 450 čebelark in čebelarjev celjske regije. Vsi semi
narji so potekali na Vrtnarski šoli Celje.

Za sklep zadnje tem e izobraževanja sm o si izbrali 
čebelarsko učno in razvojno središče Koroške na 
Tolstem vrhu pri Ravnah na Koroškem. Pod vodstvom 
čebelarskega mojstra g. Pankerja in strokovnega 
sodelavca ČZS g. G rebenška je to zadnje predavanje 
skupaj s praktičnimi vajami trajalo skoraj ves dan. V 
pogovorih m ed člani skupine sm o ugotovili, da je bil 
tako teoretični kot praktični del izobraževanja za vse 
udeležence zelo koristen. Usposabljanje je bilo zasno
vano tako, da je vsak udeleženec našel tisto, kar ga 
zanima, in da sm o se veliko tudi naučili. Med odm orom  
so nam na turistični kmetiji "Anjžek" pripravili malico.

Po končanem  uradnem  delu sm o se pod  vodstvom 
Marjete in Danila Sušnika odpravili še na ogled lepot 
Koroške.

Najprej sm o obiskali p rodajno  skladišče če b e 
larskega reprom ateriala na Prevaljah, ki ga vodita 
Marjeta in D anilo Sušnik. Tam so čebelarji nekaj tudi 
kupili in po  kratkotrajnem  ogledu sm o se odpravili k 
Povhovem u mlinu na Šentanelski reki. Kmetija Povh, 
ki se im enuje po  gozdnem  glodalcu polhu, je bila v 
k. o. Dolga Brada prvič om enjena na začetku 19. s to 
letja. Na posestvu  stoji mlin, ki je bil prvič om enjen 
1845 in je obratoval vse do  leta 1950. Mlinska ko le
sa so se povsem  ustavila šele p red  dvem a desetletje
ma. Mlin je zdaj obnovljen  in lastniki obiskovalcem  
lahko pokažejo , kako  po teka m letje žita. Po ogledu  
sm o se ustavili še na višinski turistični kmetiji, da 
sm o se osvežili in se  dogovorili za p rihodnje 
srečanje, potem  pa sm o se odpravili proti svojim 
dom ovom  in svojim  čebelam .

Naj medi!

NOVA Stalna komisija UO ČZS za 
alternativne opraševalce
Janez Grad

1. Sekcija ljubiteljev in rejcev čm rljev

Leta 1997 je bila pri Stalni komisiji UO ČZS za 
tehnologijo čebelarjenja, katere predsednik je bil g. 
Marjan Debelak, ustanovljena Sekcija ljubiteljev in 
rejcev čmrljev (v nadaljevanju sekcija), za njenega 
vodjo pa je bil imenovan dr. Janez Grad. Njena 
ustanovitev je bila posledica skrbi za ohranitev čmrljev, 
ki jih zelo ogroža sodobno kmetovanje v nekaterih 
delih Slovenije, predvsem  na ravninskih območjih. 
Poleg temeljnih nalog, ki so obsegale vse vidike ohran
janja čmrljev v Sloveniji, je sekcija opravljala tudi 
pom em bne občasne naloge, povezane s pom em bnim i 
dogodki v okviru ČZS. Takšni sta bili na prim er orga
nizacija in izvedba delavnice o čmrljih v okviru sve
tovnega čebelarskega kongresa Apimondia 2003 in 
postavitev čmrljaka pri ČCS na Brdu pri Lukovici.

Z leti je sekcija širila svojo dejavnost in v področje 
svojega zanimanja vključila tudi problem atiko divjih 
čebel oziroma čebel samotark. Nekateri člani sekcije so 
skrbeli za ohranjanje in razvoj tovrstnih čebelic, to pa 
je opaziti tudi v čmrljaku pri ČCS na Brdu.

Področje dela sekcije se je občutno razlikovalo od 
področij dela drugih sekcij v okviru Komisije za 
tehnologijo čebelarjenja. Zaradi tega je bila v okviai 
dela te komisije nekaj posebnega, to pa je sčasoma

sprožilo vprašanje o primernosti njenega delovanja v 
tem okviru in pobudo za ustanovitev Stalne komisije 
UO ČZS za alternativne opraševalce. Sekcija je na seji, 
ki je bila 6. 10. 2005, sprejela sklep, da bo  na ČZS 
naslovila prošnjo za ustanovitev Stalne komisije UO 
ČZS za alternativne opraševalce (v nadaljevanju 
komisije), pa tudi predlog Poslovnika o  delu komisije, 
kot je bil obravnavan na tej seji. Tajnik ČZS g. Anton 
Tom ec je v dopisu z naslovom “Imenovanje stalne 
komisije upravnega odbora ČZS za alternativne 
opraševalce” z dne 23. 11. 2005, št. dopisa 757/2005, in 
naslovljenem na g. dr. Janeza Grada, Petelinje 16, 1262 
Dolsko, sporočil, da je upravni odbor ČZS v skladu z 
določili 25. člena Pravil CZS na svoji 8. redni seji, ki je 
bila 18. 11. 2005, sprejel

Sklep št. 127: Upravni odbor Čebelarske zveze 
Slovenije imenuje Stalno komisijo UO ČZS za 
alternativne opraševalce in za njenega predsed
nika dr. Janeza Grada.
LIkrati je g. tajnik zaprosil za pisni predlog za štiri 

člane komisije, ki bi bili to nalogo pripravljeni oprav
ljati, ter opozoril, da b o  treba sklicati konstitutivno sejo, 
na kateri bodo  člani komisije sprejeli poslovnik svoje
ga dela in program dela za leto 2006. UO ČZS je na 
svoji 9. redni seji, ki je bila 10. 3. 2006, za stalne člane 
Stalne komisije UO ČZS za alternativne



opraševalce imenoval: /.a predsednika dr. Janeza 
Grada, za pa člane pa dr. Andreja Gogalo, g. Petra 
Kozmusa, go. Marico Repe, g. Alojza Strmolcta, 
inž. Jožeta Tršarja (vir: Poročilo z devete redne seje 
UO ČZS).

2. Stalna kom isija UO Č2S za alterna
tivne opraševalce

Prva oz. konstitutivna seja komisije je bila v četrtek, 
8. junija 2006, v prostorih ČCS na Brdu pri Lukovici.
I Jdeležili so se je naslednji ustanovni člani komisije: 

dr. Andrej Gogala, dr. Janez Grad, Aljaž Jenič, dr. 
Ivan Kos, Peter Kozmus, Gorazd Maršič, Jurij Nabergoj, 
Jože Pavlič, Marica Repe, Metka Roblek, Boštjan 
Roblek, Alojz Strmole in Jože Tršar. O dsotnost so 
opravičili člani: Evgen Benedik, Marjan Debelak, Franc 
D obovšek, Vinko Krašna, Bogdan O para in Ivo 
Zadražnik,

V okviru točke dnevnega reda “Organiziranost in 
delovanje komisije ter prenehanje delovanja Sekcije lju
biteljev in rejcev čmrljev” so  navzoči obravnavali p red
log poslovnika komisije, kakršen je bil kot priloga 
prošnje 6. 10. 2005 posredovan ČZS. Po temeljiti 
razpravi je bil ta sprejet kot poslovnik komisije, s tem 
da se prvi stavek 4. člena poslovnika zdaj glasi: 
“Komisija zaradi širokega področja dejavnosti na ožjih 
področjih čmrljev in čebel samotark lahko ustanovi 
sekciji ljubiteljev čmrljev in ljubiteljev čebel sam otark.” 
Po sprejetju poslovnika so  člani komisije sprejeli sklep 
o prenehanju dela in ukinitvi Sekcije ljubiteljev in 
rejcev čmrljev pri ČZS.

V skladu z 2. členom poslovnika opravlja ko
misija predvsem naslednje naloge na področju 
alternativnih opraševalcev -  čmrljev, čebel samo
tark in dmgih (v nadaljevanju opraševalci):
- na vseh območjih Slovenije spremlja in opazuje 

dogajanje v naravi: vrste opraševalcev, njihove živ
ljenjske navade, razširjenost, zaščito, pom oč, skrb za 
obstoj;

- obveščanje in s tem ozaveščanje širše javnosti: šole, 
časopisi, strokovne revije, TV, radio, internetna 
sporočila, publikacije

- razvojna in raziskovalna dejavnost: tehnologija 
gojenja opraševalcev (bivalno okolje, panji, prehra
njevanje, razmnoževanje, prezimovanje), opraševan- 
je rastlin, razširjenost opraševalcev v Sloveniji -  tudi 
v okviru projektov, ki jih bodo  razpisala posam ezna 
ministrstva in različni skladi;

- m ednarodno sodelovanje (predavanja, predstavitve, 
delavnice, publikacije ...);

- gojenje opraševalcev za izobraževanje ljubiteljev in 
hkrati za njihovo ohranitev;

- vzdrževanje čmrljaka pri ČCS na Brdu pri Lukovici in 
skrb za opraševalce v njem;

- občasne naloge, povezane z aktivnostmi in pom em 
bnimi dogodki v okviru ČZS.
V skladu s 5. členom  poslovnika komisija za zgoraj 

naštete naloge ozirom a dejavnosti pridobiva sredstva iz 
drugih virov, kot so donacije, prispevki članov komisi
je in drugih oblik pomoči ter dodatna finančna sredst
va za svoje uspešno delovanje (zunaj dogovorjenega 
obsega materialnih stroškov, opredeljenega v letnem 
finančnem načrtu ČZS).

3. D elo  sekcije in kom isije v  letih  2005  
in  2006

V letu 2005 je sekcija oz. komisija poleg drugega 
opravila naslednje naloge in dela:
- obnovila je čmrljak (prepleskala zunanjost) na Brdu 

pri Lukovici in vzdrževala njegovo okolico,
- opredelila je izhodišča za ustanovitev komisije za 

alternativne opraševalce,
- pripravila referat z naslovom ČMRLJI V SLOVENIJI 

(avtorji: Janez Grad, Aljaž Jenič in Peter Kozmus) za 
Zbornik referatov na XXVIII. državnem  čebelarskem  
seminarju, Celje 2005 (uredil Janez Mihelič). — 
Lukovica: Čebelarska zveza Slovenije, 2005, str. 34— 
39, ISBN 961-6516-06-X,

- sodelovala pri oblikovanju knjige pisatelja Ivana 
Sivca LJUBEZEN ZA ENO POLETJE (romantična 
zgodba o prvi ljubezni m ed najstnico Tino in velikim 
raziskovalcem čmrljev); sprem na beseda Janez Grad. 
Ljubljana, Karantanija, 2005, Zbirka Srečna družina, 
ISBN 961-226-705-7,

- v imenu komisije se je Peter Kozmus udeležil 
Apimondie 2005 na Irskem,

- nadaljevala delo  pri raziskovalnem projektu (P. 
Kozmus) in

- nadaljevala raziskovalno delo v okviru magisterija (A. 
Jenič).

V letu 2006 je opravila naslednje naloge in dela:
- vzdrževala čmrljak in okolico (J. Grad z ženo); zara

di bolezni se nismo mogli udeležiti akcije čiščenja 
okolice ČCS, ki jo je organiziralo ČD Lukovica,

- pripravila dve predavanji o  čmrljih in slikovni prikaz 
teh žuželk v Rotary klubu v Ljubljani, 22. 3- 2006, in 
v Društvu univerzitetnih profesorjev Univerze v 
Ljubljani, 13. 4. 2006 (predavatelj obakrat J. Grad),

- 27. 5. 2006 je organizirala (organizator g. Bogdan 
Opara), vendar zaradi prem ajhnega zanimanja ni 
realizirala izleta v Park Škocjanske jame,

- 8. 6. 2006 je pripravila konstitutivno sejo komisije za 
alternativne opraševalce,



- v okviai konstitutivne seje komisije je imel Aljaž 
Jenič predavanje z naslovom “Čmrlji v gozdu” 
(raziskava v okviru njegovega magistrskega dela) s 
slikovnim prikazom,

- za ČD BRITOF - PREDOSLJE je 17. 6. 2006 orga
nizirala pogovor, slikovno predstavitev in ogled 
čmrljaka J. G rada v Petelinjah.

V nadaljevanju bo delo potekalo predvsem  na indi
vidualni ravni, v skladu z ambicijami posameznikov. 
Skupna druženja (po želji) bodo  potekala na ČCS vsako 
prvo soboto  v m esecu ob  11. uri, drugo letošnje 
srečanje komisije pa bo drugi četrtek v oktobru ob  16. 
uri v prostorih CCS.

Evropski poslanec na obisku pri čebelarju 
iz CD Zgornja Kungota

Sredi lepega pomladanskega popoldneva je čebelarja 
Srečka Točaja iz Zgornje Kungote obiskal evropski 
poslanec, nekdanji predsednik CZS in vdan čebelar g.
Lojze Peterle.

Nadvse skrben odnos do čebel, pridelava kakovostnih 
čebeljih pridelkov ter izjemna zavzetost za neokrnjeno 
naravo, je le nekaj odlik čebelarjev ČD Zgornja Kungota.

Ne skrivamo zadovoljstva ob dejstvu, da se je g. Peterle 
odzval povabilu g. Točaja in obiskal čebelarja, ki že vrsto 
let vsako urico svojega prostega časa namenja skrbi za 
svoje čebelice.

G. Peterletu se iskreno zahvaljujemo za veliko spod
budo čebelarjem v našem kraju in si želimo, da nas še 
kdaj obišče.

Naj medi! Predsednik ČD Zg. Kungota
Branko Kapun G. Lojze Peterle na obisku v Zgornji Kungoti.

Zvedavi mladi čebelarji
Na osnovni šoli Blagovna v občini Šentjur je letos feb

ruarja začel delovati čebelarski krožek, katerega mentor 
je Andrej Jenej. Krožek je že v prvem letu deloval zelo

uspešno. Dve ekipi sta se že letos udeležili državnega 
tekmovanja mladih čebelarjev v Slovenski Bistrici v nižji 
skupini in obe osvojili srebrno priznanje. Eden od mladih 
čebelarjev je tudi Jurij Jazbec iz Zlateč, ki ga je za čebe
larjenje navdušil oče. Z veseljem si obleče belo čebe
larsko zaščitno obleko in se z njo pokaže na kakšni od 
prireditev ali razstav. Nastopil je tudi na jurjevanju v 
Kulturnem domu v Šentjurju, kjer so čebelarji člani ČD 
Šentjur, ČD Ponikva, ČD Slivnica, ČD Planina, ČD Dobje, 
ČD Dramlje in DČ Blagovna pripravili čebelarsko razsta
vo.

Andrej Jernej, mentor in čebelarski mojster, je o rekor
dnem odzivu mladih za vpis v krožek povedal: “Nad za
nimanjem mladih za obisk krožka sem bil tudi sam izjem
no presenečen, saj to šolo obiskuje približno petdeset 
učencev, v krožek pa je zdaj vpisanih več kot trideset, kar 
je lepo število in verjetno rekordno glede na število 
učencev v šoli. Na začetku so se vpisali skoraj vsi učenci, 
a jih je nekaj potem prenehalo obiskovati krožek. Vsi 
seveda ne bodo postali čebelarji, nekaj pa jih ima za to 
vse pogoje.

M entor A ndrej Jernej z  krožkarjem  Jurijem Jazbecom  z  O Š  
Blagovna.



Nekateri imajo doma prazne čebelnjake v katerih so 
čebelarili njihovi očetje, bratje ali strici ali stari starši. 
Posledica tega, da so opustili čebelarjenje pa je, da sadno 
drevje ni oprašeno in zato je tudi precej manj plodov in 
še ti so nekakovostni.

To so opazili že imetniki sadovnjakov na našem

območju in zato imajo interes, da se mladi usposobijo za 
čebelarje. Če čebelarjev ne bi bilo, bi to gotovo negativno 
vplivalo na pridelavo sadja, zato moramo v naše vrste 
pritegniti čim več mladih čebelarjev.“

JM
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Č e b e l a r s k a  z v e z a  d r u š te v  P o m u r ja
L e n d a v s k a  3 ,  R a k ič a n
9 0 0 0  M u r s k a  S o b o t a

OCENJEVANJE MEDU V POMURJU
S p o š t o v a n e  č e b e l a r k e ,  s p o š to v a n i  č e b e la r j i !
V a b i m o  v a s ,  d a  s e  tu d i le to s  u d e le ž i t e  o c e n j e v a n j a  m e d u ,  ki g a  b o  o r g a n i z i r a l a  Č e b e l a r s k a  z v e z a  d r u š te v  P o m u r ja .
N a  t o k r a t  ž e  s e d m o  o c e n j e v a n j e  s o  p o l e g  s lo v e n s k ih  č e b e l a r j e v  v a b l j e n i  tu d i  č e b e la r j i  s o s e d n j ih  d r ž a v ,  to  je  č e b e 

la r j i  iz  H rv a š k e ,  M a d ž a r s k e  in  A v s tr i je .
V z o r c e  m e d u  b o m o  z b i r a l i  v  ta jn iš tv u  o b m o č n e  e n o t e  N a c i o n a l n e g a  v e t e r i n a r s k e g a  in š t i tu ta  v  M u rsk i S o b o t i ,  in 

s ic e r  o d  to r k a ,  1 2 .  s e p t e m b r a  2 0 0 6 ,  d o  v k l ju č n o  p e t k a ,  1 5 .  s e p t e m b r a  2 0 0 6 ,  o d  8 .  d o  1 2 .  u r e .  Z a  a n a l i z o  
p o s a m e z n e a a  v z o r c a  m e d u  je  t r e b a  p l a č a t i  2 5 0 0  SIT. (T e le fo n s k a  št. z a  d o d a t n e  in f o r m a c i je :  0 2  5 2 1 1 9 9 1  a l i  G S M : 
0 3 1  6 2 2  7 3 0 ) .

O c e n j e v a n j e  b o  p o t e k a l o  n a  d r ž a v n i  r a v n i ,  m e d  b o  o c e n j e v a l a  d r ž a v n a  k o m is i ja .

Priprava vzorca za ocenjevanje

P o  p r a v i ln ik u  o  o c e n je v a n ju  m e d u ,  ki g a  je  U O  Č Z S  s p re je l  1 5 .  3 .  2 0 0 3 ,  l a h k o  p r i  o c e n j e v a n j u  m e d u  s o d e lu je  
v s a k  o r g a n i z i r a n  č e b e l a r  a l i  p o ln i le c  m e d u .

N a  e tik e ti v s a k e g a  v z o r c a  m e d u  m o r a j o  b iti z a p i s a n i  v r s t a  m e d u ,  lo t ( o z n a k a  s e r i ie )  t e r  im e  in  n a s lo v  č e b e l a r j a ,  
z a  p o ln i lc a  p a  im e  in n a s lo v  p o ln i ln ic e .  V z o rc i  m e d u  m o r a j o  b iti v  s te k le n ih  k o z a r c ih  s p r o s t o r n i n o  3 7 0  m l, 0  6 6  
m m , te r  z a p r t i  z  n o v im i k o v in sk im i p o k r o v i .  Z a  v s a k  v z o r e c  s t a  p o t r e b n a  d v a  t a k š n a  k o z a r c a .

O b  o d d a j i  m e d u  m o r a  č e b e l a r  p o d p i s a t i  i z j a v o ,  v  k a te r i  n a v a j a ,  d a  je  m e d  s l o v e n s k e g a  p o r e k l a  ( č e b e la r j i  iz  tu i in e  
n a v e d e j o  p a š n i  o k o l iš  v  m a t ič n i  d r ž a v i ) ,  d a  je  m e d  h ig ie n s k o  n e o p o r e č e n ,  d a  n e  v s e b u je  a n t ib io t ik o v  a l i  o s t a n k o v  
k e m ič n ih  s r e d s te v  z a  z a t i r a n j e  v a r o j  t e r  d a  je  č e b e l a r  u p o š te v a l  s m e r n ic e  d o b r e  č e b e l a r s k e  p r a k s e .  M e d  n e  s m e  b iti 
s ta r e jš i  o d  e n e g a  le ta .  I z ja v a  z a  d r ž a v n o  o c e n j e v a n j e  m o r a  v s e b o v a t i  tu d i  z a g o to v i lo ,  d a  im a  č e b e l a r  v  z a lo g i  n a j 
m a n j  1 0 0  k g  p o s a m e z n e  v r s te  m e d u ,  ki g a  je  p o s la l  v  o c e n j e v a n j e .

O c e n j e v a n j e  m e d u  b o  1 9 .  s e p t e m b r a  2 0 0 6  v  p r o s to r ih  S r e d n j e  k m e ti js k e  š o le  v  R a k ič a n u .
O  s lo v e sn i  p o d e l i tv i  p r i z n a n j  b o d o  vsi u d e le ž e n c i  o b v e š č e n i  n a k n a d n o .
Č e b e la r s k i  p o z d r a v !

Strokovna delavka NVt Predsednik ČZDP
Lidija Matavž, dr. vel. med dr. Stanko Kapun



VABILO NA "MEDNARODNO OCENJEVANJE MEDU SEMIČ 2 0 0 6 "

S poštovane čeb e larke  in cenjeni čebelarji! Za nam i je še e n a  čeb e la rsk a  se z o n a  in tok rat lahko rečem o , d a  je b ila  po  količini b o g a ta . 
Prav go tovo  p a  nas vse tudi z an im a , kako kakovosten m ed sm o pridelali. Z ato  vas vab im o, d a  se p re p r ič a te  o  kakovosti svo jega m edu in 
se udeležite  M ed n a ro d n eg a  ocen jevan ja  m edu Semič 2 0 0 6 , ki g a  bo  letos ž e  osm ič prip rav ilo  Č ebela rsko  društvo Semič. O cen jev an ja  
m edu v Sem iču se vsako  leto udeleži največje  število čebe larjev  iz Slovenije in tujine. Skupino ocenjevalcev sestavlja jo  p riznan i do m ači in 
tuji strokovnjaki po d  vodstvom  prof. d r. A nam arije  Plestenjak.

Pripravili sm o b o g a t n a g ra d n i sk lad . G le d e  n a  p re jeto  o cen o  b o d o  vzorci prejeli b ron as to , sreb rn o  ali z la to  p riznan je . N ajboljši štirje 
v m ed naro dn i konkurenci b o d o  prejeli kristalne pokale , un ikatne  izdelke steklarjev iz R ogaške Slatine. Prav tak o  bo m o podelili p o se b n a  
p riz n a n ja  z a  šam p ion e  vseh poglavitn ih sort m edu (vsaj pe tn ajs t vzorcev) ter z a  na jbo lje  ocenjeni vzo rec  m edu, p ride lan  v čebelarskem  
krožku slovenskih osnovnih šol. Tudi vzorci belokranjskih čeb e larjev  se b o d o  po tegovali z a  naziv  na jb o ljšega  v regiji. S eveda  p a  sm o spet 
pripravili p r izn an je  "zlati koš", ki g a  b o  prejel na jbo lje  ocenjeni vzo rec  slovenskih čebelarjev .

Preberite  sp oda j ob jav ljene  p o g o je  ocen jevan ja  in ne  zam ud ite  roka  z a  o d d a jo  vzorcev (d od atn e  inform acije n a  spletni strani 
h ttp ://u se rs .v o lja .n e t/c a _ se m ic ).

POGOJI ZA PRIJAVO NA "MEDNARODNO OCENJEVANJE MEDU SEMIČ 2006"
•  N a  o cen jevan je  se lahko prijavi v sak  čeb e la r, o rg a n iz ira n  v CZS, iz  tujine p a  člani čebelarsk ih  združen j iz d rž av , iz katerih  p rih a ja jo .
•  G led e  n a  bo tanični izvor b o d o  vzorci m edu razvrščeni v n asledn je  vrste: akac ijev  m ed, m ed oljne og rščice , kostanjev m ed , lipov m ed , 

a jdo v  m ed, hojev m ed in sm rekov m ed. Č e vzo rec  ne  u s treza  noben i od  teh sort, b o d o  ocenjeni kot cvetlični ali go zdn i m ed . Posam ezni 
vzorci cvetličnega ali g o z d n e g a  m edu b o d o  lahko ocenjeni v  do da tn ih  k a tego rijah , če  bo  v  ocen jevan je  p rispelo  vsaj pe t n a  novo

fDimenovanih kategorij (m ed aivje češnje , javorjev m ed ...).
zo reč  je treb a  od da ti v dveh kozarcih  s prosto rn ino  3 7 0  ml, v njih p a  m o ra  biti neto  4 5 0  g  m edu. Z a en  vzo rec  sta torej p o tre b n a  dva 

takšn a  k o zarca  z  m edom .
•  V zorci m o ra jo  biti oprem ljen i z  na lepko , ki vsebu je  nasledn je  po da tke : vrsta m edu, ime in priim ek ter naslov č eb e la rja , lot-številka se r

ije, s katero  je o z n a č e n a  po sod a ,, iz ka te re  je vzo rec , pašn i okoliš, neto m a sa , rok u p o ra b e  in d rž a v a  po rek la . V zorcu je treb a  priložiti 
izpo ln jeno  in p o d p isa n o  izjavo. C e č eb e la r  pošlje več vzorcev m edu, n a b ra n e g a  v istem pašn em  okolišu, zad ostu je  e n a  iz java; sicer je 
treb a  z a  vsak vzo rec  priložiti p o seb n o  izjavo.

•  D odatne  ocen e  —  Pri oceni z u n an jeg a  v id eza  kom isija z a  sprejem  vzo rcev upošteva p ravilno  nap o ln jeno st k o z arc a , ko zarec  in pokrov 
k o zarca  m o ra ta  biti nova, n a  kozarcu ali pokrovčku ne  sm e biti ostankov starih etiket, m ed p a  se ne  sm e cediti izpod  pokrovčka. Č e 
vzorec  ustreza  zah tevan im  vizualnim  merilom  prejm e k oceni še d o d a tn o  točko. Komisjja tudi preveri, ali se dek larac ija  vzo rca  u jem a 
z  določili praviln ika o  m edu in praviln ika o  splošnem  o z n ačev an ju  p re d p a k ira n ih  živil. Č e va še  na lepk e  niso v skladu s temi zah tevam i, 
vse p o treb n e  p o d a tk e  čitljivo nap išite  n a  sam olep ilne  etikete in jin nalep ite  n a  vzo rce . S icer p a  svojo etiketo lahko tudi dopo ln ite  z  m a 
njkajočim i podatki. Komisija ne  ocenju je  v id eza  ali ob likovan ja  na lepke. Z a p ravilno  izpo ln jeno  na lepko  lahko do b ite  d o d a tn o  točko.

•  M ed , ki vsebuje  več kot 1 8 .6  % vo de , je izločen in g a  kom isija ne  ocenju je. Prav tako  je izločen m ed , ki je zak isan  ali im a vonj, ki ni 
lasten m edu, ali im a kako d ru g o  pom anjkljivost, ki je kot izločitveni raz lo g  op rede ljen  v d ržav n ih  p redpisih  o  m edu.

•  M ed ne  sm e vsebovati več kot 1 0  m g HMF n a  kg m edu. Komisija te g a  sicer ne  p reverja  pri vsakem  vzorcu, v e n d a r  lahko vzo rec  preveri 
n a k n a d n o  po  naključnem  izbo ru . E nako velja  z a  p e lo dno  a n a liz o  in ugo tav ljan je  ostankov  nedovoljenih sredstev v m edu, ki so p redm et 
iz jave lastnika vzo rca .

•  Pri ocen jevan ju  b o d o  up oštev an a  m erila, ki jih p redp isu je  pravilnik o  ocenjevan ju  m edu. Ta tem eljijo n a  določilih praviln ika o  KBZ in so 
strož ja  od  p red p isan ih  v d ržav nem  pravilniku o  m edu.

•  V zorci b o d o  ocenjeni g led e  n a  v id ez  (čistost, b a rv a , bistrost), vonj, okus in a ro m o  (sortna  značilnost, obsto jnost a rom e). Č e  vzo rec  
u s treza  nav ed en i sorti, mu ocen jevalec  dodeli d o d a tn o  točko, če  p a  vzo rec  ne  ustreza  naveden i sorti, mu sev ed a  ocenjevalec  ne  dodeli 
d o d a tn e  točke.

•  O b  od da ji vzorcev je treb a  z a  v sak eg a  p lačati 4 0 0 0  SIT ali 17  evrov kotizacije. Č ebelarski krožki iz slovenskih osnovnih šol p lača jo  
polovično ceno.

•  v z o rc e  lahko prinese te  o seb n o  ali jih pošljete po  pošti n a  naslov: g . J a n e z  M overn, Pri pošti 9 ,8 3 3 3  Semič, tel.: 0 7  3 0  6 7  4 7 9  ali 041 
571 6 4 4 . Z b iran je  vzorcev b o  po tekalo  od  1 — 10 . sep tem bra  2Ö 06. Pošiljki je treb a  priložiti fotokopijo po ložnice  o  p lačan i pristojbini 
n a  račun  ČD Sem ič 0 2 4 3 0 - 0 0 1 7 5 9 3 8 1 0 ,  naslov društva: Krvavčji Vrh l a ,  8 3 3 3  Semič. V zorce  lahko v istem term inu o d d a te  tudi na  
sedežu  ČZS, Brdo pri Lukovici 8. Č e  bo ste  vzo rec  od dali o seb n o , boste  p risto jb ino p lačali o b  izročitvi vzo rca .

•  S enzorično  ocen jevan je  bo  po tekalo  16. 9 . 2 0 0 6 . U radn i rezultati b o d o  objavljeni na jp o z n e je  21 . 10 . 2 0 0 6 , ko bo  o b  1 6 .0 0  v 
Kulturnem dom u v Semiču tudi slovesna podelitev priznan j.

•  Č ebela rjem , ki se podelitve  ne  b o d o  mogli udeležiti, bo m o dip lom e n a  njihove stroške poslali po  pošti, seveda  če  b o d o  to želeli.

Semič, I. 8. 2006 Upravni odbor CD Semič



IZJAVA
Č e b e l a r _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ i z _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ iz ja v lja m , d a  so  p r in e s e n e  v z o rc e  m e d u  n a b r a le

m o je  č e b e le  n a  o b m o č ju  .
(p a šn i o k o liš , z a  tu je  č e b e la r je  d r ž a v a  p o re k la  m e d u ). V  sv o jem  č e b e la rs tv u  n e  u p o r a b l ja m  a n tib io tik o v . V a ro o  z a t i r a m  
z  re g is tr i ra n im i o z .  d o v o ljen im i s redstv i n a  n a č in ,  ko t to  p r e d p is u je jo  sm e rn ic e  d o b r e  č e b e la r s k e  p r a k s e .  M e d  ni s ta re jš i 
o d  e n e g a  le ta , v z a lo g i  g a  im a m  v sa j 5 0  kg.

V  j d n e  ; t e l : _ _ _ _ _ _ _ _ _ _  P o d p is  č e b e l a r j a _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

P ro s im o , d a  im e  in p r iim e k  n a p iš e te  ta k o , ko t n a j  b o  to  iz p is a n o  n a  p r iz n a n ju .

Č e b e la rs k o  d ru š tv o  S e m ič  p o d e l j u j e :_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _

Čebelarsko društvo Semič

VABILO 
N A  DNEVA ODPRTIH VRAT POSKUSNEGA SADOVNJAKA 

BRDO PRI LUKOVICI (2. in 3. septem ber 2006)
V  p o s k u s n e m  s a d o v n ja k u  K m e tijsk e g a  in š titu ta  S lo v e n ije  n a  B rdu  p ri Lukovici b o m o  v  s o b o to ,  2 .  9 .  in  v  n e d e l jo ,  3 . 9 . 

2 0 0 6  ž e  še s tič  z a p o r e d  o r g a n iz i r a l i  d n e v a  o d p r t ih  v ra t. O b is k o v a lc e m  b o m o  p o k a z a l i ,  k a j in  k a k o  v  s a d o v n ja k u  d e la m o , 
k a te r e  s a d n e  v rs te  in so r te  g o j im o  te r  s k a te rim i te m e ljn im i in u p o r a b n im i  r a z is k a v a m i v  s a d ja r s tv u  se  u k v a r ja m o . P o leg  
z a g o ta v l j a n ja  k a k o v o s tn e g a  in z d r a v e g a  s a d j a  p r i  n a š i  p r id e la v i  p o u d a r j a m o  s k rb  z a  o h r a n j a n j e  p e s tro s ti  in  v ita ln o s ti ž iv e 
g a  sv e ta .  S a d je  p r id e lu je m o  v  s k la d u  z  n a v o d il i  z a  in te g r i r a n o  in e k o lo š k o  p r id e la v o  v  s a d ja r s tv u .  V ra ta  b o m o  n a  š iro k o
o d p r li  v  s o b o to ,  2 . s e p te m b r a ,  o b  1 0 . u r i, k o  b o m o  z a  o b is k o v a lc e  p r ip ra v il i  tu d i k ra jš i k u ltu rn i p r o g r a m .  Z a  v s e  o b is k o 
v a lc e  b o d o  v r a ta  s a d o v n ja k a  ta k o  v  s o b o to  ko t v  n e d e l jo  o d p r t a  o d  1 0 . d o  1 6 . u re . V s to p  b o  p ro s t ,  v e č je  sk u p in e  p a  p r o s i 
m o , d a  se  p r e d h o d n o  n a ja v ijo .

V  o k v iru  d n i o d p r t ih  v r a t  b o d o  p o te k a le  n a s le d n je  d e ja v n o s ti :

•  S tro k o v n o  v o d e n  o g le d  c e lo tn e g a  s a d o v n ja k a ,  v  k a te re m  s o  p r e d v s e m  ja b la n e ,  p o le g  n jih  p a  š e  h ru š k e , n a š ij i ,  slive, 
č e š n je ,  o r e h i ,  le sk a , a m e r iš k e  b o ro v n ic e ,  j a a o d e  in d r u g o  ja g o d ič je .

•  S tro k o v n o  v o d e n  o g le d  d e la  s a d o v n ja k a ,  v  k a te re m  p r e iz k u š a m o  n o v e  so r te  ja b la n .
•  P r e d a v a n je  z  n a s lo v o m  " P re h ra n sk i p o m e n  s a d j a  v  sk rb i z a  n a š e  z d r a v je " .
•  R a z s ta v a  p lo d o v  p o le tn ih  in p o le tn o - je s e n s k ih  so r t  ja b o lk .
•  Degustacija jabolk.
•  D e g u s ta c i ja  j a b o lč n e g a  so k a .
•  M in itr ž n ic a  s  s to jn ic a m i, n a  k a te r ih  se  b o d o  p re d s ta v i la  r a z l ič n a  lo k a ln a  d r u š tv a ,  p o d je t ja  in  p o s a m e z n ik i  (A ktiv 

p o d e ž e ls k ih  ž e n a  L uk o v ica , T u ris tič n o  o le p š e v a ln o  d ru š tv o  L uko v ica , Č e b e la r s k o  d ru š tv o  L uko v ica , e k o lo šk i p r id e lo 
v a lc i, d r e v e s n ič a r j i ,  z a lo ž n iš k a  p o d je t ja ,  t r g o v in e  s k m e tijsk o  o p r e m o  ...).

•  P r o d a ja  je se n sk ih  s o r t  ja b o lk  ( g a la ,  e ls ta r) .

D o d a tn e  in fo rm a c ije  la h k o  d o b i te  p o  te le fo n u , št.: (0 1 )  2 8  0 5  1 3 8 ,  (0 1 )  7 2  3 6  7 3 3  in 0 3 1  5 3 7  4 4 9 .  V a b lje n i!

Kmetijski inštitut Slovenije 
Oddelek za sadjarstvo in vinogradništvo
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e k p k u lt
Kvasica 2, 8343 Dragatuš, Bela krajina 
tel.: 07 3566 914 , faks: 07 3566 912 
mob.: 041 341 943 
www.ekokult.com 
e-pošta: info@ekokult.com

NOVO! Refraktometer
za merjenje vlage v medu zdaj dostopen tako velikim čebelarjem kot tudi ljubiteljem

K a k o v o s t  m e d u  je  v  velik i m e ri p o v e z a n a  z  v s e b n o s t jo  v o d e .  O d s le j  b o s te  la h k o  s a m i u g o ta v lja l i  d e le ž  v o d e .
N a  p r iz m o  k a n e te  n e k a j  m e d u ,  p r i t is n e te  p o k ro v č e k  te r  p o g l e d a t e  p ro ti  sv e tlo b i. N a  sk a li m e d  1 2  in 2 7  %  o d č i ta te  d e le ž  
v o d e .  R e f ra k to m e te r  je  v  k a k o v o s tn e m  A L U -o h išju  s s te k le n im i le č a m i te r  p r i z m o ,  im a  A TC  ( s a m o d e jn o  p r i l a g a j a n j e  
te m p e r a tu r e )  in  je  v  p r i ro č n i  to rb ic i  s p ip e to .  G a r a n c i j a  je  e n o  le to . Z a  in f o r m a c i je  a li n a r o č i lo  sm o  n a  v o ljo  b o d is i  p onP' . . ,
te le fo n u ,  fa k su  a li n a  n a š e m  sp le tn e m  n a s lo v u .

Cena je 15.000 SIT/kos z vključenim DDV.
R e fra k to m e te r  la h k o  d o s ta v im o  tu d i p o  p o v z e t ju .  Z a  v e č ja  n a r o č i la  sm o  p r ip ra v il i  z a n im iv e  p o p u s te .

S O N A R A V N O  ZATIRANJE VAROE
HLAPILNIK BS-05
•  U Č IN K O V IT A  U P O R A B A  B R E Z  R O Č N E G A  U RAV N A V A N JA  P R I

S P R E M E M B A H  T E M P E R A T U R E

•  P R E P R O S T A  U P O R A B A  V S T A N D A R D N IH  A Ž - IN  N A K L A D N IH  P A N JIH

•  P O Č A S N O  PO V E Č E V A N JE  K O N C E N T R A C IJE  M R A V 1.JIN Č N E  K IS L IN E

•  Z A  V E Č K R A T N O  U P O R A B O

NANOKEM, d.o.o.
B  SL Rečna ulica 6, Ljubljana

m  ■ TelJfaks: +386 1/ 291 16 53, GSM: +386 41 863 876

PA K E T N A  D O ST A V A

Vse pisce osmrtnic prosimo, da pri imenu pokojnika navedejo tudi datum ali vsaj letnico rojstva in smrti. Ta podatek 
pogosto potrebujejo pisci različnih zgodovinskih spisov, npr. društvenih zbornikov, kot tudi drugi. Vsem lepa hvala.

Uredništvo

ANDREJ CASERMAN 
(1907-2006)

Ko je p o  do lg i zim i ko n čn o  n a s to p ila  
p o m la d  in so  se  č e b e le  z a č e le  p re b u ja ti iz 
z im sk e g a  p o č itk a , je z a  v e d n o  z a s p a l  d o l

go le tn i č lan  n a š e g a  d ru š tv a  ANDREJ CA SERM A N . Bil je  n a p r e 
d e n  č e b e la r .  Svoj d o m  si je postav il n a  S tari V rhniki in si ustvaril 
d ru ž in o , z a  k a te ro  se  je ljub eče  r a z d a ja l .  V eliko let je  čeb e le  
p re v a ž a l  n a  r a z lič n a  p a s iš č a  in v e d n o  je bil p r ip ra v lje n  sv eto 
vati z ač e tn ik o m  pri č eb e la r je n ju .

V d ruštvu  je už ival velik u g le d , sa j je  več  let n e u tru d n o  delo -



V s p o m in

val v  o d b o ru . Z a  sv o je  d e lo  je  p re je l v sa  tri o d lič ja  A n to n a  
Ja n še .

Ko so  m u p o d  te ž o  let p o š le  m oči, je svoie  č e b e le  z a u p a l 
sinu  F ran cu , sa m  p a  je p re v z e l v lo g o  p o m o čn ik a  in sv eto va lca . 
P ostal je tud i čas tn i č lan  n a š e g a  d ru š tv a .

N a  p o k o p a lišč u  n a  S tari V rhniki sm o se  o d  n je g a  poslovili 
številni č eb e la r ji  z  d ruš tven im  p ra p o ro m , p a  tudi z  b e se d a m i 
z a h v a le  z a  n je g o v  p risp ev ek  k n a še m u  sk upn em u  de lu . O h ran ili 
g a  b o m o  v lepem  sp om in u . N a j m u b o  la h k a  n je g o v a  ro d n a  
z em lja .

Čebelarska družina Vrhnika

FRANC KRAJNC 
(1 9 1 6 -2 0 0 6 )

N a  z a č e tk u  n o v e g a  le ta , 5 . ja n u a r ja  
2 0 0 6 ,  se  je sp o k o jn o  iz tek la  8 9  let d o lg a  
jn b o g a ta  ž iv ljen jska  p o t  km e ta , č e b e la r ja  

“ * in lo v ca  F ranca_  K ra jn c a , p o  d o m a č e
M lin a rja  s K ro p e  p r i Bočni. Č e b e la rji  CD G o rn ji G ra d  sm o ta k o  
v  m an j kot letu dn i izgu bili ž e  tre t je g a  č la n a . S m rt je u d a r i la  
i z n e n a d a ,  ta k o  n a  h itro , d a  novici n ism o  m ogli v e rje ti, sa j je bil 
p o k o jn i, č e p ra v  v p o z n ih  letih , še  po ln  e n e rg ije  in n a č rto v  z a  
p r ih o d n o s t  d o m a č e  km etije , č e b e la rs tv a  in lovstva.

Ž e n je g o v  o č e  je v e lik o k ra t o d p r l v ra ta  d o m a č ije  z a  č e b e 
la r je , z d r u ž e n e  v te d a n ji g o rn je g ra jsk i č eb e la rsk i p o d ru ž n ic i, 
kajti p ri M lina rjev ih  so  b ile  ž e  o d  n e k d a j tud i č e b e le , sa m  p a  je 
r a d  n a b ira l  z n a n je  in se  d ru ž il. T am  je  b ilo  ž e  o d  n e k d a j z b i 
ra lišče  č e b e la r je v  o d  b lizu  in d a le č . N a  d o m a č iji so  se  u s tav l
jali p re v a ž e v a lc i,  d a  bi se  p o z a n im a li ,  k a k o  k a ž e  m e d e n ie , saj 
so  n a  n jej ž e  m ed  o b e m a  sv eto vn im a v o jn a m a  o p ra v lja li  tudi 
n e k a k šn o  o p a z o v a ln o -n a p o v e d o v a ln o  s lu žb o .

N ič  č u d n e g a ,  d a  je  F ran c  ž e  kot n a d o b u d n i  fan tič  d o b il o d  
o č e ta  d o b r e  n a u k e  o  č e b e la h  m d a  jih je p o z n e je  v  svo jem  ž iv 
ljenju tud i s p r id o m  u p o ra b il .  Č e b e la riti  je z a č e l  ž e  p ri 1 2  letih , 
v svojih n a jb o ljš ih  letih p a  je imel n a jv eč  d o  4 0  A Z -p a n je v , ki 
so  se z ač e li uveljav ljati p r a v  v z ač e tk u  n je g o v e g a  č e b e la r je n ja  
p re d  n e k a j v eč  ko t 8 0  leti. Č e b e le  je  tud i p re v a ž a l ,  k ra n jič e  
n a jp re j  s k o n jsk o  v p re g o  n a  a jd o v o  p a š o  n a  o b ro n k e  
G o re n jsk e , p o z n e je  v  P o d ra v je  in tud i v Liko n a  ž ep e k .

D ru g a  sv eto vn a  v o jn a  je k ru to  p o se g la  v  n je g o v o  ž iv ljen je . 
M lin a rje v a  d r u ž in a  se  je ž e  km alu  p o  o k u p ac iji le ta  1941  
d e ja v n o  vključila  v n a ro d n o o s v o b o d iln o  g ib a n je ,  ke r  p a  je b ila  
iz d a n a ,  so  d ru ž in o  izselili v  N e m č ijo . V  ta b o rišč u  A u sch w itz  je 
u m rlo  p e t  č lan o v  d ru ž in e  — s ta rš i, o b a  b r a ta  in se s tra . F ran ce  
je še  p ra v o č a s n o  izvede l z a  n a m e ro  o k u p a to r ja ,  z a to  se  je 
um aknil n a  H rv aško , d o m o v  se  je  vrnil p o  koncu  v o jn e . K do ve , 
k a k šn a  u s o d a  bi g a  d o le te la ,  č e  te g a  n e  bi bil storil. V se  to g a  
ni z lom ilo , tem v eč  m u je d a lo  še  večji z a g o n ,  trp k e  izku šn je  p a  
so  m u iz o b lik o v a le  p le m en ite  z n a č a js k e  v rline , ki jih p re m o re 
jo le redki.

K ot km et, č e b e la r  in lovec je z n a l živeti v u b ra n e m  so žitju  z 
n a ra v o ,  kot človek  p a  v n e n e h n e m  ž rtv o v a n ju  z a  d ru g e . K er je 
bil v ses tra n sk o  r a z g le d a n  in r a z s o d e n  in p o v so d  p rilju b ljen , so 
g a  p o g o s to  v a b ili, n a j p r e v z a m e  n a jv iš je  funkcije  v  številnih 
o r g a n iz a c i ja h  in d ruš tv ih , m e d  d ru g im  tud i v o k ra jn i Z ad ru ž n i 
zv ez i v  Š o š tan ju , o b č in i, km etijski in g o z d a rsk i  o rg a n iz a c ij i ,  p a  
tud i v č eb e la rsk i in lovski d ru ž in i . N a  p o d ro č ju  č e b e la rs tv a  je 
o p ra v lja l številne  o d g o v o rn e  funkcije. M ed  d ru g im  je  bil v p e t
d e se tih  letih p re jš n je g a  sto le tja  d o lg o le tn i p re d se d n ik  o d se k a  
z a  č e b e la rs tv o  p ri te d a n ji o k ra jn i Z a d ru ž n i zv ez i z a  o b m o č je  
Z g o rn je sa v in sk e  in Š a le šk e  d o lin e , d e le g a t  n a  o b č n ih  z b o rih  
Č Z  S lov en ije , večv m a n d a to v  je bil č lan  u p ra v n e g a  in n a d 
z o r n e g a  o d b o ra  CD  G o rn ji G r a d  te r  m e n to r  številn im  m lad im  
č e h e la r je m . V e d n o  je r a d  p o u d a r ja l ,  kaj m u č e b e le  p o m en ijo .

Z a  sv o je  d e lo  je  p re je l štev ilna  o d lik o v a n ja  in p r iz n a n ja .  CZ 
S lov en ije  m u je p o d e lila  od ličji A n to n a  J a n š e  III. in II. s to p n je , 
z a  I. s to p n jo  je  bil p r e d la g a n  le tos, v e n d a r  g a  je  p re h ite la  sm rt. 
Š e  p o se b e j p o n o se n  je  bil n a  "z la ti g rb "  o b č in e  G o rn ji G ra d ,  
ki g a  je z a  z a s lu g e  n a  p o d ro č ju  č e b e la rs tv a  in lovstva  p re je l 
le ta  2 0 0 1 .  Z al se  je z  n jeg o v im  o d h o d o m  p re k in ila  tud i d o lg o 
le tn a  tra d ic ija  č e b e la r je n ja  p ri M lina rjev ih . N a  p o k o p a lišč u  v 
Bočni sm o  se  n je g o v e m u  sp o m in u  poklonili številni č e b e la r ji , 
lovci te r  d ru g i z n a n c i in p rija te lji s številnim i čeb e la rsk im i, 
lovskim i in d ru g im i p ra p o r i .  Kot p le m e n ite g a  č lo v ek a  g a  b o m o  
o h ra n il i  v tra jn e m  sp o m in u .

Čebelarska družina Gornji G rad

EVSTAHIJ KRAŠOVEC -  EVSTI 
(1 9 1 4 -2 0 0 6 )

M a ja  le tos sm o  se  poslovili o d vsta ro s te  
laških  č e b e la r je v  E vstahija  KRA ŠO VCA . 
Evsti, kot sm o  g a  klicali, se  je  rodil v č e b e 
larski d ru ž in i v T evčah p ri LAŠKEM, Z e v 

ra n e m  o troštvu so  g a  z a n im a le  č eb e le , pri en a js tih  letih p a  je  ž e  
go jil čmrlje^ k a r  je  d a lo  o če tu  misliti in m u je n ap o ln il p a n j s 
č eb e lam i. Č e b e la rs tv o  je širil d o  d ru g e  sv eto vn e  vo jne , ko  g a  je 
z a ie la  v o in a  v ih ra  in so  g a  o d p e lja li v ta b o rišč e , p o z n e je  p a  se 
je b o je v a l n a  raz ličn ih  bo jišč ih  p o  K oz jansk em . Po vojni se  je 
naselil v  Laškem  in o b  služb i n a  železn ic i go jil tudi čeb e le . 
V član il se  je v ČD  Laško in ČZS in bil n a js ta re jš i č lan  n a š e g a  
d ru š tv a  p o  starosti in č eb e la rsk em  s ta ž u . V se o d  z a č e tk a  je  bil 
p rav i m o to r d ru š tv a  in je o p ra v lja l vse  m o g o č e  funkcije. Z a 
u sp e šn o  d e lo v a n je  d ru š tv a  je bil na jb o lj z a s lu ž e n  p ra v  o n , sa j je 
bil društven i g o s p o d a r ,  p re g le d n ik  z a  č eb e lje  b o le zn i in g la sn ik  
č e b e la rs tv a . Bil je n e u tru d e n  m en to r  šo lsk e g a  k ro ž k a  in m en to r  
številnim , ki sm o se  s č eb e lam i s reča li p o z n e je .  S vo je  z n a n je  je 
n e se b ič n o  r a z d a ja l  in vsi, ki sm o se  z  njim  sreča li dovolj z g o 
d a j ,  sm o m u z a  to  n e iz m e rn o  hv a ležn i. Evsti je vse  p o d red il 
č eb e la rs tv u , to  p a  je v časih  ob ču tila  tudi n je g o v a  d r u ž in a , v e n 
d a r  m u je  s ta la  o b  stran i in q a  p o d p ira la .  Bil je p rav i b o re c  z a  
d o b ro  č e b e la rs tv a  in p ra v  z a r a a i  n je g a  in n jem u p o d o b n ih  sm o



Mali o g l a s i

do lžn i n a d a lje v a ti bo j z a  o h ra n itev  n a š e  k ra n jsk e  č e b e le  in 
č eb e la rs tv a  n a  S lovenskem . Z a  svoje  n e se b ič n o  d e lo  je p re je l 
v sa  tri od lič ja  A n to n a  JA N Š E . V d ruštvu  je  z  v ese ljem  sp rem lja l 
d e lo  in u s p e h e  č lan o v  te r v e d n o  s hu m o rjem  n a še l p o t iz  težav . 
N je m u  la s tn a  h u d o m u š n o s t in r a d o ž iv o s t  s ta  d ru š tv u  in

p o sa m e z n ik o m  lah k o  z a  z g le d , k ak o  p o ln o  živeti d o  v isoke 
starosti. Č e b e la rji  m u o s ta ja m o  h v a ležn i z a  vse, kot d o b re g a  
č e b e la r ja  in iz je m n e g a  č lov ek a  p a  g a  b o m o  o h ran ili v  tra jn em  
sp om in u .

ČD LAŠKO

Mali oglasi
P R O D A M  lipove satnike (vrtani, lepljeni in zbiti), inf. 02 87 60 617 po 19. uri.
K U P I M  kostanjev med, inf. 05 364 63 33.
P R O D A M  dva metra visoko hrastovo skulpturo m edveda, z možnostjo namestitve AŽ-panja, unikatne m odele za 
izdelavo sveč (po  naročilu) in iz lesa izrezljana darila, inf. 031 241 254.
P R O D A M  prevozni čebelnjak TAM 5500, kontejnerski sistem, s 60 naseljenimi 10S AŽ-panji, inf. 041 606 013.
P R O D A M  cvetlični, akacijev in gozdni med, inf. 041 990 360.
P R O D A M  ŠUČE13 enoto  4x4 etaže in 1x2 etaži z AŽ-satniki, 10-satno etažo, pripravljeno za postavitev na tehtnico 
(brez tehtnice), 5-satne kasete in še nekaj dodatne oprem e. Panji imajo na sprednji strani (10) poslikane končnice. 
Primerno za postavitev v čebelnjak, inf. 041 384 813, popoldne, Boštjan.
P R O D A M  večjo količino akacijevega, lipovega in cvetličnega m edu, inf. 041 620 542.
P R O D A M  nekaj praznih starih 10S AŽ-panjev in pocinkano točilo, inf. 02 623 13 92.
P R O D A M  dva lepo ohranjena trietažna 10S AŽ-panja, oba za 30.000 SIT, inf. 041 239 062.
P R O D A M  kostanjev in cvetlični m ed ter kupim manjši tovornjak, preurejen za prevoz 50 AŽ-panjev, inf. 041 947 
836.

Vzreja matic -  BUKOVŠEK

f Vzrejališče z najdaljšo tradicijo v Sloveniji — od leta 1934
Ponujamo vam označene matice čiste kranjske sivke iz odbranih matičarjev pod nadzorom KIS. Matice 
lahko dobite od konca maja do pozne jeseni po pošti ali osebno na naslovu:
Alojz in Janko BUKOVŠEK - Golo Brdo 19,1215 Medvode, tel.: 01 361 24 28 in 031 656 441

Čebelarske obleke -  MODNO KROJAŠTVO ŠMIGOC, s. p.
ANDREJ ŠMIGOC s /,

wsmMrisM 'i Naša obrtna delavnica deluje že 35 let in v tem obdobju smo se uveljavili predvsem
s kakovostjo in upoštevanjem dogovorjenih rokov. O tem se lahko prepričate pri 
naših poslovnih partnerjih po vsej Sloveniji in tudi v tujini.

Iz najbolj kakovostnih m ateria lov, ki so jih različni uporabn ik i preizkusili m ed svojim delom , šivam o uniform e vseh vrst (čebelarske 
gasilske , varnostne , na tak a rsk e , p lesne, g la sb en e , lovske itd.), in to  bodisi p o  o seb n ih  m erah  bodisi p o  konfekcijskih številkah. 
Informacije in naročila: M oško in žen sko  krojaštvo K onrad Sm igoc, s. p.

tel: (0 2 )7 7 9 -3 5 -6 1
faks: (0 2 )7 7 9 -3 5 -6 0
G SM : 0 4 1 -9 4 9 -3 3 1

0 4 1 -6 8 7 -7 5 4
e-p ošta : sm okingsalon_sm igoc@ em ail.si



A PIS M & D, d . o . o. 
M A RKO DEBEVEC
ČUŽA 7, 136 0  VRHNIKA 
»el.: (01) 755 12 82 
lak«: (01) 755 73 52

Odprto: ob delavnikih od 9.-12. in od 16.-18. ure, 
ob sobotah od 9.-12. ure

•  POLNOVREDNE BELJAKOVINSKE POGAČE ZA KRMLJENJE ČEBEL •
•  APNENOGEL -  NOSEMAGEL -  STIMULANS -  VAROGEL

NAROČENO BLAGO POŠLJEMO TUDI PO HITRI PAKETNI POŠTI.
1 PO IZJEMNO NIZKI CENI VAM IZ VAŠEGA VOSKA IZDELAMO SATNICE - 1 8 0  SIT/KG •  VOSEK STERILIZIRAMO PRI 125° C ■ 

VOSEK ODKUPUJEMO PO 800-900 SIT ZA KILOGRAM •

VVTMHl
AŽ -  vrtan , lep ljen , /b il 

tla m ta rd  IK US

PREDELAVA VOSKA 
V M IA M I samo 180 SIT/kR

M-p a n ji IO -sa tn i PRAŠI I f  KK M 5- in  
7 - ta l n i A i- tr i t r ta in i  p a n ) I 1 i-M .m il.iril

in  1/i L R -panji

t '

KAKOVOSTNE 
BEIJAKOVINSKE 
POGAČE V OBLIKI PASTE. 
IZDELANE SO PO POSEBNEM 
POSTOPKU IN SE  NE 
STRDIJO.

KAKOVOSTNE 
Č EBEIA RSKE  
ROKAVICE IZ  
NAJBO IJŠEG A  
USNJA

PAJČOLANI PO
UGODBNIH
CENAH

m
f:.-

Akcijska cena  -  

grelci za med 
39.990 SIT

Kvalitetne RSF-točila po 
ugodni ceni

PANJI SO IZD ELANI NATANČNO IN  
KAKOVOSTNO.

UPORABLJAMO VODOODPORNE 
M ATERIALE IN  LEPILA.

KAKOVOSTNE MATICE

PO  U G ODNI CEN I VAM NUDIM O 
SLA D K O R , CENA ODVISNA O D  K O LIČ IN E

Plastični satn ik  s  sa tn ico  PIERCO, 1/1 bel ali črn 
sa m o  440 SIT z DDV.
Plastični satn ik  s  sa tn ico  PIERCO, 2/3 bel ali črn 
sa m o  352 SIT z DDV.

ČEBELARNA v čebelarskem centru Slovenije
Tel: 0 1 /7 2 9  61 18; Faks: 0 1 /7 2 9  61 31; email: cebelam a@ siol.net

ČEBELARSKI CENTER MARIBOR
Tel: 02 /  330 32 40; Faks: 02 /  331 80 10; email: ccm b@ siol.net

DAR SONCA ■ Tyrieva 26. Maribor ■ Tel/ fa x :  0 2 /2 5 1  6012

Delovni čas: od ponedeljka do petka od 9. do 17. ure, 
sobotaiod 8. do 13. ure; v nedeljo zaprto.

UGODNO AKCIJA
B U ti

3 8

i

— J

Satnik i AŽ
lipov le s  
zbiti
rog ljičen i 
z  lukn jicam i

OBVESTILO !

NONOS - s o n a ra v n o  s r e d s tv o  z a  tre tiran je  
in p re p re č e v a n je  ž e lo d č n ih  infekcij. 
MEHPATIKA - s o n a ra v n o  s r e d s tv o  z a  
tre tira n je  p o a p n e n e  z a le g e  in z a  z m a n jš e v a n je  
o k u ž e n o s ti z  v a ro o .

ze lo  ug o d n a  cena A t  voStenlh  
satnic, v  naših  čebelarskih centrih  

v  M ariboru in Lukovici.

VELETRGOVINA

Tržaška 65, M aribor

Obveščamo vas, da smo oddelek embalaže iz 
Tržaške 65, preselili v prostore čebelarskega 
centra Maribor, na Streliško 150

V se informacije in naročila:
Telefon:02/330-32-40 e-mail:embalaza@vema.si
Faks:02/331 -80-10 w w w .vem a.si



IZDELOVANJE Č EB E L JIH  PANJEV

X U  mizarstvo] jQ s

*  ž * \ s 9

IDRIJSKA 10 , 1 3 6 0  VRHNIKA
TEL.: 01 755 13 17 -  GSM: 041 420 200

AŽ-panji (9s, l()s, 12s) 
prašilčki (5s, 7s) 
lipovi satniki 
zaklade Debelak (()s, 10s) 
pitalniki Frančič 
distančni vložki 
vehe za povezavo AŽ-panjev 
trietažni AŽ ( l()s) 
AŽ-Kozinc 11 + 3

Po želji izdelamo tudi druge rrste /Hitijev. -  Panji so iz masivnega smrekovega lesa, rogljičem' 
(cinkani). -  Blago vam lahko pošljemo po hitri pošti.

Povpraševanje po satnicah iz lastnega čebeljega voska je veliko!

HODL P re d e la v a  v o sk a

P o nu jam o  Vam m o ž n o st, d a  o p a z u je te  k uh an je  V aših s ta rih  sa to v  in 
su ro v e g a  v oska . Ker je  tre b a  priti s a m o  enk ra t, p rihran ite  č a s  in d en ar. 
P ričaku jem o  v a šo  p re d h o d n o  n a javo  p o  te le fon u  + 4 3(0 )3475 /2270 ,
V osek  p red elu jem o  s  te h n o lo šk o  n a jm o d e rn e jšo  oprem o .
S eg re v an je  s  p a ro  in o b se v a n je  z  ultravijoličnimi žark i izključujeta  m o ž n o s t 
k ak ršn e  koli o ku žb e.
U p o rab a  o riginalne tehnologije  G ra n d e r o m o g o ča , d a  V aš v o se k  o s ta n e  
p op o ln om a  n araven .
N ajm an jša  m o ž n a  količina la s tn e g a  v o sk a  z a  p re d e la v o  v s a tn ic e  je 
2 0  kg su ro v e g a  v o sk a  ali 50  kg s ta r ih  satov .
Č a s  k u h an ja  je  približno 3  u re  pri 2 0  kg su ro v e g a  v o sk a  in 4  u re  pri 
50  kg s ta rih  satov .
P o  naročilu  izd e lam o  s a tn ic e  k ak ršn e  koli d eb elin e  in velikosti.
P re d e la v a  v o sk a  p o te k a  v se  leto.
S toritve p on u jam o  p o  izjem no  ugodni cen i.
Stare sate in surov vosek je mogoče kadar koli zamenjati za satnice.
P o n u jam o  V am  tudi m o ž n o st, d a  p la č a te  s a m o  p red elavo .

HÖDL Inform acije

W achsverarbeitung Imkereiartikel
D eutsch Haseldorf 75
A-8493 Klöch -  Steiermark, Austria
Tel./faks: + 4 3(0 )34 75 /22 70  
E -p ošta : in fo@ w achs-h oed l.a t 
S p le tn a  s tran : w w w .w achs-hoedl.at

Delovni č a s : ponedeljek-petek 8.00-12.00,13.00-18.00
sobota 8.00-12.00

S p o ra z u m ev am o  s e  v n em šk e m  jeziku.
K ako n a s  n ajd ete:

Č a so p is  S lov en sk i č e b e la r  je u stan o v ilo  S lo v en sk o  č e b e la rsk o  d ru š tv o  za  K ran jsko , Š tajersko , K o ro šk o  in P rim o rsk o  leta  1898.
Izdaja  g a  Č e b e la rsk a  zv e za  S lovenije , B rd o  p ri Lukovici 8, 1225 Lukovica.
Tel.: ta jn ištvo  (0 1 ) 729  61 00, u re d n iš tv o  (01) 729 61 14 (Jan e z  M ihelič, GSM: 0 4 0 /2 0 9  0 04), faks (0 1 ) 7 29  61 32, B arbara  Zajc 0 4 1 /3 7 0  409,
A nion  T o m e c  (01) 729  61 02).
E lek tron sk a  p o š ta : ta jnik  A nton  T o m ec : a n to n .to m ec @ ce b e la rsk a -zv ez a -s lo .s i -  p isa rn a  B arba ra  Zajc: b arb ara .za jc@ ceb e la rsk a -zv eza -slo .s i -  
u re d n ik  Ja n e z  M ihelič: c eb e la rska .zveza .s lo @ sio l.ne t
Izdajateljsk i svet: p re d se d n ik  F ranc  Sivic, univ. d ip l. inž. g o z d . -  člani: M iro C etina , univ . d ipl. inž. g o z d ,, V lado  A uguštin , univ. d ip l. inž. kem . tekst, teh., 
d r. S tan k o  K ap un , V lado  P u šn ik , J a n k o  Prebil
U red n išk i o d b o r : J a n e z  M ihelič, u n iv . d ip l. b io l., V lado  A ug uštin , univ. d ip l. inž. kem . tekst, teh ., F ranc G rajzar, d r. A leš G reg orc ,
J a n e z  G reg ori, p ro f. b io l., d r. Ja n e z  G rad , Lidija Senič.
G lavn i in o d g o v o rn i u re d n ik : J a n e z  M ihelič, u n iv . d ip l. b io l., lek to rica : N uša  R adin ja , p ro f.
Letna n a ro č n in a  za  le to  2005 za  n e č la n e  je 10.000 SIT. P o sa m e z n a  štev ilk a  s ta n e  900 SIT za č la n e  o z . 950  SIT za  n e č la n e  sk u p a j z  8  % DDV. 
Č lanarin a  sk u p a j z  n a ro č n in o  za  S lov en sk i č e b e la r  je 8 .500  SIT. Č lani la h k o  o b jav ijo  e n  b re z p la č e n  o g la s  (2 0  b e s e d )  n a  le to , n ad aljn ja  b e se d a  je 60  SIT. 
R eklam ni o glasi: c e la  b a rv n a  s tra n  n a  o v itk u  120.000 SIT, v s red in i 72.000 SIT, p o l s tra n i 3 6 .000  SIT, tre tjin a  s tra n i 24.000  SIT, č e trt s tran i 16.800 SIT, 
p as ica  4 .000 SIT.
P o p u s t p ri cen i za  3- d o  5 -k ra tn o  o b ja v o  je 10 %, za 6- d o  1 0-kra tno  o b ja v o  20 %, za  c e lo le tn o  o b ja v o  30 %.
S p lo šn i o g lasi p o  60  SIT za  b e se d o , e n a k o  tu d i za  o sm rtn ice , ki v se b u je jo  v eč  k o t 40 b e s e d . C e n e  so  b re z  DDV,
T ransakc ijsk i ra č u n  ČZS: 18300-0013332037, m atičn a  š tev ilk a  ČZS: 5141729, d av čn a  štev ilk a  ČZS: 81079435, šifra d ejav n o sti: 91.120.
Za n a ro č n ik e  iz tu jin e  -  d ev izn i ra ču n : LJ BA SI 2X-900-27260-6274/0  -  je le tn a  n a ro č n in a  50 USD ali 42  EUR.
P riprava  za  tisk: T isk arn a  G rafika  Soča -  N ov a G orica .
O b lik o v an je  n aslo vn ice : B oštjan  D eb e ljak , d ip l. inž. arh.
Oddaja tekstov: članki do petega, obvestila, reklame, mali oghisi do desetega v mesecu.
Tisk: G rafika  Soča, N ova G orica .
G lasilo  Slovenski čebelar, ki g a  izdaja  Č e b e la rsk a  z v eza  S loven ije  s se d e ž e m  n a  B rd u  p ri Lukovici 8, je v p isa n o  v razv id  m ed ijev , ki g a  v o d i 
M inistrstvo za  k u ltu ro  RS, p o d  z a p o re d n o  šte v ilk o  585.
Pri fin an ciran ju  izda jan ja  S lo v en sk e g a  č eb e la rja  so d e lu je  Jav n a  ag en c ija  za  ra z isk o v a ln o  d e ja v n o s t R e p u b lik e  Slovenije .
Mnenje avtorjev člankov ni nujno mnenje uredništva.
Naslov spletne strani ČZS: www.cebelar-zveza-slo.si. Avtomatski odzivnik za paše: tel.: (01) 729 61 20.



NARODNA IN UNIVERZITETNA KNJIšNICC

katalogi za m odele za  sveče.

ceneiarsKc opren
v vrednosti nad 10.000 SIT priznamo čebelarjem  

z  veljavno čebelarsko Izkaznico 4% popusta.
Ala akcijske cene se  ne priznavajo dodatni 

popusti in ne velja kartica ugodnosti.

IZDELAM
OPREMI II 35 6862006
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V mesecu 
septembru 

vam nudimo 
8% popust 
za modele 
na zalogi.

LOGAR TRADE d.o.o.
Mlakarjeva ulica 99 • OPC Šenčur, 4208 Šenčur 

tel.: 04 25 19 410, faks: 04 25 19 415 
e-pošta: info@logar-trade.si 
Internet:: wwwJogar-trade.si

Hlapllnlk NASSENHEIDERJe razvit In namenjen za 
kontinuirano Izhlapevanje mravljične kisline 
za zatiranje varoe.

'apllnlk se lahko uporablja v vseh tipih panjev. 
Primeren Je za različne koncentracije mravljične kisline. 
Uporaben Je ob različnih zunanjih temperaturah. 
e edini testiran in zakonsko dovoljeni hlapllnlk z 

dolgotrajnim delovanjem v Nemčiji.
lovni čas trgovine: 
ponedeljka do petka  

od  9.00 do  12.00 In \
od  13.00 do 17.00 
ob  sobotah o d  9.00 do 12.00

NAROČENO BLAGO VAM LAHKO 
ODPOŠLJEMO S  PAKETNO POŠTO.

ČEBELARSTVO RIHAR-KOCJAN 
R obert Kocjan s. p.

G abrje 4 2 , 1 3 5 6  D o b ro v a

tel.: + + 386(0)1 / 364  11 06, 
faks: ++386(0) 1 /  364  13 07 ,

GSM: 0 3 1 /3 5 1  9 6 4  -  e-pošta: robineli@s5.net

ČEBELARSTVO -  IZDELAVA ČEBELARSKE OPREME -  TRGOVINA

Avtomatska škropilnica 
za zdravljenje čebel 

z oksalno kislino

DELOVNI ČAS: 
pon.-pet. od 8.-12. in od 15.-18. ure

Trgovina bo ob sobotah ZAPRTA 
do konca leta

Od 24. 7. do 1$. 8. bo zaradi 
dopusta ZAPRTO

ČEBElAH/m Z VF.IJAVNO ČLANSKO IZKAZNICO 
PRIZNAMO POPUST

ZMERNOST CEN -  TRADICIJA -  KVALITETA 
I7.KHŠINJF, PR1DOBIJENE V U STN EM  ČEBELARSTVU


